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حکیم    رهبر  فکری  منظومه 
و  منسجم  کلّ  یک  انقلاب، 

گزینشی  برخورد  و  است؛  پیوسته  هم  به 
بی  سر  از  رفتاری  آن،  با  آمیز  تحریف  و 

صداقتی است.

و    است  فرآیند  یک  انقلاب   
استمرار دارد و باید همچنان 
و  شود  دنبال  پویا  و  پیوسته 

ادامه پیدا کند تا به خلق فرهنگ جدید و ایجاد 
سبک زندگی تازه و پدید آوردن یک پدیده و یک 

فرهنگ نو در مقابل تمدن مسلط منتهی شود.

متفاوت    ویژگی های  آن  از  باز 
کشورهای  با  سوریه  پروندة 
دیگر این است که علویان در 

سوریه حافظة تاریخی مملو از سرکوب و قتل عام 
دارند.

عموم    برای  تسهیلگری 
شرکت های دانش بنیان باید در 
دستور کار همه وزارتخانه ها و 

دستگاه های اجرایی کشور قرار گیرد؛ چراکه این 
معاونت  به  و صرفاً  است  یک موضوع همگانی 

علمی و فناوری مربوط نمی شود.

 ترامپ بر این باور است که اگر   
بگیرد،  دنیا سخت  بر  اکنون 
این نشانه ای از آسان گرفتن 

دولتمردان پیشین است که اقتصاد آمریکا را بر 
باد داده اند. 

 من هنگام فیلمسازی به دنبال   
سینما  یعنی  نمی گردم.  پیام 
برای من جوششی است و نه 

پویشی. چیزی که برای من اهمیت داشت این بود 
که در فیلم،  اخلاق به مثابه دیگری تعبیر شود.

لزوم حمایت از سینمای اجتماعی

رئیس دولت انتقالی سوریه در جریان سفر رئیس دولت انتقالی سوریه در جریان سفر 
به عربستان با محمد بن سلمان، ولیعهد این به عربستان با محمد بن سلمان، ولیعهد این 
کشور، در کاخ الیمامه ریاض دیدار و رایزنی کشور، در کاخ الیمامه ریاض دیدار و رایزنی 

کرد.کرد.
ولیعهد  با  دیدار  درپی  الشرع،  ولیعهد احمد  با  دیدار  درپی  الشرع،  احمد 
عربستان ادعا کرد: عربستان تمایل واقعی عربستان ادعا کرد: عربستان تمایل واقعی 
برای حمایت از سوریه در ساختن آینده آن برای حمایت از سوریه در ساختن آینده آن 

دارد.دارد.
رئیس دولت انتقالی سوریه مدعی شد که رئیس دولت انتقالی سوریه مدعی شد که 
طرح هایی  شامل  ریاض  در  وی  طرح هایی دیدار های  شامل  ریاض  در  وی  دیدار های 
برای همکاری در زمینه های انرژی، فناوری، برای همکاری در زمینه های انرژی، فناوری، 

آموزشی و بهداشتی بوده است.آموزشی و بهداشتی بوده است.
پایگاه شبکه الجزیره درباره این سفر نوشت: پایگاه شبکه الجزیره درباره این سفر نوشت: 
الشرع ریاض را به عنوان اولین مقصد سفر الشرع ریاض را به عنوان اولین مقصد سفر 
خود انتخاب کرد تا اطمینان حاصل کند که خود انتخاب کرد تا اطمینان حاصل کند که 
عربستان اهمیتی را که سوریه جدید دارد، عربستان اهمیتی را که سوریه جدید دارد، 

می داند و درک می کند.می داند و درک می کند.
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 سال سوم                                   شماره پانصدوبیست وسه
سیا   سـت

مسئولان  از  جمعی  دیدار  در  اسلامی،  انقلاب  معظّم  رهبر 
مناسبت  به  اسلامی  کشورهای  سفرای  و  نظام  کارگزاران  و 
سالروز مبعث پیامبر اکرم)صلّی الله علیه و آله و سلّم(، مبعث را 
موضوعی مستمر دانستند که مهم ترین کارکرد آن ایجاد تحوّل 
فکری و ادراکی در مخاطب است و لازمه ی این تحوّل، استفاده 
از دو عامل کلیدی و مهم است: »اگر عقل و ایمان را ما به کار 
بیندازیم، بعثت به وجود می آید، تحرّک به وجود می آید، تحوّل 
به وجود می آید. تحوّل در ذهن، تحوّل در واقعیّت زندگی را 
به وجود می آورد؛ مشکلات برطرف می شود، اصلاح می شود. 

درسی که باید از بعثت بگیریم این است.«

بدون شک، حرکت در مسیر انبیا و اهداف بعثت دشمنانی نیز 
دارد؛ دشمنانی که منافع آن ها در استعمار کشورها و ملّت ها 
این استعمار  از استمرار  بیداری و حرکت آن ها مانع  است و 
چندبعُدی است و »امروز آن توصیفی که ما برای استعمار و 

استکبار میکنیم، مصداق اتمّش دولت آمریکا است.«

یکی از بخش های مهم و قابل تأمّل بیانات رهبر انقلاب، انذار 
و هشدار نسبت به ماهیّت استکبار بود؛ یعنی خباثتی که فراتر 
از مواضع و سخنان آشکار دشمن است و البتّه گاهی هم خود 
از نمایندگان و سناتورهای  را نشان می دهد. استقبال برخی 
آمریکا از نخست وزیر رژیم کودک کش صهیونیستی در تابستان 
امسال و ده ها بار تشویق و کف زدن برای سخنان ضدّ انسانی و 
فریب کارانه ی وی، یک نمونه از این خباثت های آشکار است که 
رهبر انقلاب در این سخنرانی به آن اشاره کردند. مورد دیگری 
که حضرت آیت الله خامنه ای به آن اشاره کردند، اعطای مدال به 
فرمانده ناو وینسنس بود؛ همان ناوی که در تابستان سال ۱۳۶۷ 
به هواپیمای مسافربری ایران بر فراز خلیج فارس شلیّک کرد 
و حدود سیصد مسافر بی گناه آن را کشت؛ چندی بعد، دولت 
آمریکا به ویلیام راجرز، فرمانده این ناو، به پاس آنچه خدمات 

شایسته خوانده شد مدال لیاقت اعطا کرد!

رهبر انقلاب، در ادامه، هشداری جدّی نسبت به شناخت ماهیّت 
واقعی غرب و در رأس آن ها آمریکا و تصمیم و عمل بر اساس 
این شناخت دادند: »اینها همیشه پشت لبخندهای دیپلماسی 
پنهان است؛ پشت لبخندهای دیپلماسی، این جور دشمنی ها، 
این جور کینه ها، این باطن خبیث، پنهان است. چشمانمان را 
باز کنیم: وَ فَهماً فی خَلقِک . چشمانمان را باز کنیم؛ »تسُِرّونَ 
الِیَهِم باِلمَوَدَّة« نباشیم. حواسمان باشد که با چه کسی مواجهیم، 
با چه کسی معامله میکنیم، با چه کسی داریم حرف میزنیم؛ 
این را بدانیم. انسان وقتی که طرف خودش را شناخت، ممکن 
است معامله هم بکند امّا میفهمد که چه  کار باید بکند. باید 

بشناسیم، بدانیم.«

داستان تکراری دستکش مخملی  
دیپلماتیک  لبخندهای  پشت  را  خود  واقعی  ماهیّت  دشمن 
و ادّعاهای دروغین پنهان می کند، و این همان ترفند پنهان 
کردن دست چدنی زیر دستکش مخملی است که رهبر انقلاب 

چندین بار به آن اشاره کرده اند.

یک بار در بیانات روز اوّل فروردین در سال ۱۳۹۲ که فرمودند: 
»این هم یکی از آن لطایف عالم است که آمریکایی ها دشمنی 
میکنند، میگویند شما نفهمید که ما با شما دشمنیم؛ مخالفت 
و عناد می ورزند، متوقّعند که ملتّ ایران نفهمد که آنها معاندند 
و دشمنی میکنند! این سیاست از اواخر دوران بوش در مقابل 
ایران شروع شده است، امروز هم متأسّفانه همان سیاست را 
زیر  چدنیِ  پنجه ی  همان  میدهند؛  ادامه  آمریکا  دولتمردان 

دستکش مخملی.«

و بار دیگر ششم دی ماه سال ۱۳۹۶ که فرمودند: »ریگان از 
ترامپ، هم قوی تر بود، هم عاقل تر بود؛ عملًا هم علیه ما اقدام 
کرد، حالا با تهدید و هیاهو. او هنرپیشه بود، بازیگری اش هم 
بهتر از این بود. امروز ریگان کجا است، جمهوری اسلامی کجا 
است؟ امروز جمهوری اسلامی چند برابر زمان ریگان پیشرفت 
کرده، رشد کرده؛ در همه ی قسمتها. او در عذاب الهی الان 
گرفتار است، جسمش پوسیده و خاک شده است، روحش هم 
علی القاعده طبق ضوابطی که ما داریم، مشغول مؤاخذه پس 
دادن به دستگاه عدل الهی است؛ اینها هم همین جور هستند. 
جمهوری اسلامی به توفیق الهی سرِ پا خواهد ماند و اینها هم 
داغ ضعیف شدن یا از میدان خارج شدن جمهوری اسلامی 
بر دلشان خواهد ماند. البتّه بعضی هایشان توانستند به برکت 
دستکش مخملی، سر بعضی از ما ها را گرم کنند؛ یک برُهه ای 
با  یا  نرمشهای ظاهری  با  مقداری  را یک  ما ها  توانستند سر 
ـ که گفتیم روی دست چدنی کشیده بودند  دستکش مخملی ـ

ــ گرم کنند، لکن زود رسوا شدند.«

که  بود  زمانی  برای  مورد  دو  این 
مذاکرات  تجربه ی  هنوز  اوّلی  در 
و انعقاد برجام وجود نداشت و در 
بدعهدی  آمریکایی ها  هنوز  دوّمی 
را در برجام به اوج خود نرسانده و 
زیر میز توافق هسته ای نزده بودند، 
در حالی که امروز تجربه ی جمهوری 
و  آمریکا  به  نسبت  ایران  اسلامی 
دشمنی آن بسیار بیشتر و شفّاف تر 

از گذشته است.

بن بست نداریم  
ممکن است در این میان، عدّه ای 
غربی ها  دارند  قبول  که  بگویند 
بدعهد و غیر قابل اعتماد هستند 
و دشمنی های  باطن خبیث  به  و 

آن ها نیز آگاه هستند، امّا شرایط کشور به گونه ای است که 
از طریق  پیشرفت کشور  برای  معامله  و  مذاکره  چاره ای جز 
رفع تحریم ها وجود ندارد. این عدّه مدّعی هستند که کشور 
در شرایط پیشاقطعنامه ی ۵۹۸ قرار دارد و باید این جام زهر 

را نوشید!

چنین ادّعایی که اصل و اساس آن مربوط به دشمن بوده و از 
طریق القای آن سعی دارد به راحت ترین شکل ممکن به اهداف 
خود دست یابد، کاملًا برخلاف نظر و اعتقاد رهبر انقلاب است. 
ایشان، به جد و مبتنی بر واقعیّات کشور، اعتقاد دارند که کشور 
دچار بن بست نبوده و مشکلات بدون باج دهی به غرب نیز قابل 
حل است. آخرین نمونه ی موضع گیری ایشان در این مورد به 
دیدار فعّالان بخش خصوصی بازمی گردد که فرمودند: »در مورد 
پیدا کردم  اطّلاع  بحمدالله  اقتصادی هشت درصد، من  رشد 
تعدادی از صاحب نظران در این زمینه، در قالب کارگروه های 
را شناسایی  کردند، ظرفیّتها  کار  ماه  تخصّصی، چند  متعدّد 
کردند، توانایی ها را شناسایی کردند، طرحهای سرمایه گذاری را 
تعریف کردند، راه حلّ مشکلات را هم احصاء کردند. مسئولان 
این  گرفته؛  انجام  کارها  این  کنند.  دنبال  باید  جدّاً  دولتی 
کارگروه ها نشستند کار کردند، تلاش کردند، راه حلّ مشکلات را 
پیدا کردند، ولی اجرای آنها و عمل به آنها به عهده ی مسئولین 
اقتصادی هشت درصد را  بتوانند ان شاءالله این رشد  تا  است 
تأمین کنند. نگویند نمی شود؛ آن را معلقّ به یک امر نشدنی 
نکنند که این به فلان قدر سرمایه گذاری خارجی احتیاج دارد! 
خب معلوم است ]با چنین نگاهی[ این تحقّق پیدا نمی کند. این 
کسانی که نشستند روی این مسئله کار کردند، معلقّ نکردند 
این رشد هشت درصد را به یک امر نشدنی؛ آنچه آنها پیشنهاد 
بگیرد،  انجام  میتواند  داخل  در  که  است  کارهایی  میکنند، 
]منتها[ کمک لازم دارد؛ باید دولت کمک کند. به نظر من این 
کار کاملًا ممکن است. البتّه رشد هشت درصدی معجزه نمیکند 
و اتفّاق مهمّی در یک سال پیش نمی آید؛ رشد بالا باید استمرار 
پیدا کند، عواید آن و محصول آن باید عادلانه تقسیم بشود تا 
در وضع کشور تغییراتی ایجاد کند و محسوس باشد برای مردم 
که این کار اتفّاق افتاده.« ۱۴۰۳/۱۱/۳ مروری بر بیانات پیشین 
معظّمٌ له نیز مؤیدّ همین نگاه است که حلّ مشکلات، بدون امید 

بستن به نقاط خیالی خارجی، امکان پذیر است.

مذاکره؛ راه یا چاه؟  
نکته ی دیگری که باید به آن دقّت کرد، آن است که در حالی 
مذاکره با غرب ــ بخوانید »سازش« ــ به عنوان راه حلّی برای 
مشکلات اقتصادی کشور تجویز می شود که اساساً این مسیر 
نه تنها رفع کننده ی مشکلات نیست، بلکه با نگاهی واقع بینانه 

مشخّص می شود که بر حجم و عمق مشکلات نیز می افزاید.

ایشان، یک دهه پیش و در کوران مذاکرات هسته ای، به درستی 
و با ژرف اندیشی تأکید کردند که کلید حلّ مشکلات اقتصادی 
در داخل کشور است و نه در خارج: »این علاج مشکل اقتصادی 
کشور است که مشکل اقتصادی کشور اگر بخواهد حل بشود، 
باید روی تولید متمرکز شد. همه به همین شکلی که عرض 
کردیم، مسئولیّت دارند؛ البتّه بعضی مسئولیّتها سنگین تر است، 
بعضی سبک تر است امّا همه این جوری مسئولند. کلید حلّ 
مشکلات اقتصادی در لوزان و ژنو و نیویورک نیست؛ در داخل 
کشور است. همه تلاش کنند، همه همّت کنند، ان شاءالله حل 
خواهد شد. ملّت ایران و مسئولین کشور کارهای بزرگ تری را 
در طول این سالها انجام داده اند و شده است؛ مسئله ی تولید را 

هم می توانند حل کنند.« ۱۳۹۴/۲/۹

البتّه متأسّفانه آن زمان، مسئولان وقت به این موضوع آن چنان 
که باید و شاید دقّت نکردند و راه خود را در پیش گرفتند که 
نتیجه ی آن برجام و دل بستن به آن بود؛ توافقی که قرار بود 

تحریم ها را رفع و مشکلات را برطرف سازد، امّا در عمل چنین 
نشد و دولت آمریکا به راحتی و بدون هیچ گونه هزینه ای از 
آن خارج شد و امیدواران به لوزان و ژنو و نیویورک را با دیوار 
سخت واقعیّت روبه رو ساخت. و این گونه شد که رهبر انقلاب، 
در آخرین دیدار با رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت دوازدهم، 
این بیراهه را عبرتی برای دیگران برشمردند و فرمودند: »دیگران 
باید از تجربه های شما استفاده کنند. خب حالا یک تجربه را 
من بخصوص یادداشت کرده ام، حرفی است که من مکرّر ]در 
گفتگو[ با شماها و با مردم تکرار کرده ام، حالا هم همان حرف 
را تکرار میکنم؛ این تجربه عبارت است از بی اعتمادی به غرب؛ 
آیندگان باید از این تجربه استفاده کنند. در این دولت معلوم 
شد که اعتماد به غرب جواب نمیدهد؛ به ما کمک نمیکنند و هر 
جا بتوانند ضربه میزنند؛ آنجایی که ضربه نمیزنند، آنجایی است 
که امکانش را ندارند؛ هر جا امکان داشته اند ضربه زده اند؛ این 
تجربه ی بسیار مهمّی است. مطلقاً نبایستی برنامه های داخلی را 
به همراهی غرب موکول کرد و منوط کرد،  چون قطعاً شکست 

میخورَد، قطعاً ضربه میخورَد.

شماها هم هر جایی که کارهایتان را منوط کردید به ]همراهی[ 
غرب، ناموفّق ماندید؛ هر جایی که بدون اعتماد به غرب، خودتان 
قد عَلمَ کردید و حرکت کردید موفّق شدید. نگاه کنید کار را؛ 
کارکرد دولتهای یازدهم و دوازدهم این  جوری است. هر جا شما 
موضوعات را به توافق با غرب و به مذاکره ی با غرب و با آمریکا و 
مانند اینها موکول کردید، آنجا ماندید و نتوانستید پیش بروید؛ 
چون آنها کمک نمیکنند، دشمنی ]میکنند[، دشمنند دیگر؛ 
هر جا شما از آنها قطع نظر کردید، خودتان راه  افتادید و از 
ـ هزار راه وجود دارد و این  شیوه های مختلف ]استفاده کردید[ ـ
جور نیست که یک راه ]باشد[؛ نه، راه های مختلف وجود دارد؛ 
]اگر[ انسانها فکر کنند، راه های گوناگونی برای زندگی شخصی 
و اجتماعی و مدیریتّی پیدا خواهند کرد ــ هر جا این جوری 

حرکت کردید، پیشرفت کردید.« ۱۴۰۰/۵/۶

امروز، کمتر از چهار سال از این بیانات گذشته و عاقلانه نیست 
را  تجربه کنیم، چرا که »آزموده  دیگر  بار  را  بیراهه  که یک 

آزمودن خطاست«.

لزوم مواجهه ی دقیق با هشدار رهبر انقلاب  
و در نهایت باید به این نکته نیز توجّه داشت که اگرچه امروز 
آمریکا مصداق اصلی استکبار است امّا در مواجهه با دشمن، 
محدودسازی هشدارهای ایشان به این کشور درست نبوده و 
این هشدارها در مورد کلّیّت غرب نیز صادق است؛ غربی که 
به دلایل و به انحاء مختلف در صدد ضربه زدن به ایران است 
و البتّه نیّات خود را پشت شعارهای ظاهراً جذّاب و لبخندهای 
دیپلماتیک پنهان می کند، امّا آنجا که بتواند از دشمنی دریغ 

نورزیده و ضربه می زند.

یکسان  زمینه  این  در  هم  اروپایی  کشورهای  همه ی  البتّه 
نیستند و نمی توان و نباید همه را مانند هم دید، همان طور 
که رهبر انقلاب نیز در مراسم تنفیذ حکم ریاست جمهوری 
بگوییم  ما  تأکید کردند: »این جور نیست که  آقای پزشکیان 
یک انگیزه ی مخالفت و دشمنی ای با بعضی از کشورها، مثلًا 
ـ که حالا من جزو اولویتّها آنها را ذکر نکردم  کشورهای اروپایی ـ
ــ داریم؛ نه. علّت اینکه کشورهای اروپایی را بنده به عنوان 
اولویتّ ذکر نمیکنم، این است که اینها با ما این چندساله خوب 
رفتار نکردند؛ با ما خوب برخورد نکردند. در قضیّه ی تحریمها، 
در قضیّه ی نفت، در قضایای گوناگون، در عناوین جعلی مثل 
حقوق بشر و امثال اینها، با ما بد رفتار کردند؛ ]اگر[ این رفتار بد 
را نداشته باشند، البتّه آن ]کشورها[ هم جزو اولویتّهای ما است، 
آن هم جزو مواردی است که ارتباط با آنها برای ما دارای اولویتّ 
را، رفتار  آنها  اذیتّهای  البتّه چند کشور هستند که ما  است. 
عنادآمیزشان را فراموش نمیکنیم.« ۱۴۰۳/۵/۷ )خط حزب الله(

حواسمان باشد! 
 در مواجهه با استکبار باید چگونه بود؟

 ژوزنالیسم دغلکار

خداوند متعال در سوره نساء، خبر می دهد که کسانی 
کنند!  پیشه  ایمان"  و  کفر  "بینابین  راهی  می خواهند 
حتی دنبال جدایی انداختن میان خدا و پیامبران هستند 
و منافقانه می گویند "به برخی ایمان می آوریم و به برخی 
قُوا بیَْنَ الَلهّهِ وَرُسُلهِِ وَ  کُفر می ورزیم"! است: "یرُِیدُونَ أنَْ یفَُرِّ
خِذُوا بیَْنَ  یقَُولوُنَ نؤُْمِنُ ببَِعْضٍ وَ نکَْفُرُ ببَِعْضٍ وَ یرُِیدُونَ أنَْ یتََّ

ذلَٰکَِ سَبِیلًا".

منظومه فکری رهبر حکیم انقلاب، یک کلّ منسجم و به 
هم پیوسته است؛ و برخورد گزینشی و تحریف آمیز با آن، 
رفتاری از سر بی صداقتی است. یکی از نشریات شیدای 
آمریکا، به فاصله پنج روز، یک بار ضمن تحریف و مصادره 
به مطلوب و غلبه دادن فرع بر اصل و متشابه بر محکم 
کلام، تیتر اصلی را به بیانات رهبر انقلاب اختصاص داد و 

نوبت دوم، بیانات ایشان را مطلقا سانسور کرد!

روز اول، "معامله" )با آمریکا( را تیتر کرد و بر خلاف 
و  داد؛  خبر  ترامپ  با  توافق  احتمال  از  واقعیات،  همه 
حاکمان  ماهیت  به  انقلاب  رهبر  بیانات  که  دوم  نوبت 
کاخ سفید و علت شعار مرگ بر آمریکا اشاره داشت، به 
کتمان پرداخت! آن روز که "معاملة را تیتر کردند، بیان 
رهبر انقلاب درباره ذات خبیث مقامات آمریکایی در کنار 

لبخند های دیپلماتیک بود:

 "امروز آن توصیفی که ما برای استعمار و استکبار می کنیم، 
مصداق اتمّش دولت آمریکا است ... قرآن توصیف روشنی 
دارد: »وَدّوا مَا عَنِتُّم«؛ هر چیزی که شما را دچار مشکل 
می کند، دشمنان شما آن را دوست می دارند. »قَد بدََتِ 
البَغضاءُ مِن افَواهِهِم وَما تخُفی صُدورُهُم اکَبَر«؛ دشمنی 
هست  دلشان  در  آنچه  امّا  پیداست؛  هم  زبانشان  در 
بیشتر است ... یک جاهایی همان ضمایر خصمانه  خبیث 
خودشان را نشان می دهند. مثلًا فرض کنید در کنگره ی 
آمریکا برای تکّه  تکّه شدن هزاران کودک، بلند می شوند، 
برای قاتل کف می زنند و تشویقش می کنند! یا کاپیتان 
ناو وینسنس بزند یک هواپیمای مسافربری را با حدود 
تشویقی  مدال  او  به  بعد  کند،  سرنگون  مسافر  سیصد 

بدهند. این »ما تخُفی صُدورُهُم«، اینجا ظاهر می شود.

و  دشمنی ها  این جور  دیپلماسی،  لبخندهای  پشت 
را  است. چشمان مان  پنهان  باطن خبیث  این  کینه ها، 
با دشمنان  باِلمَوَدَّة« ]پنهانی  الِیَهِم  باز کنیم: »تسُِرّونَ 
دوستی می کنید[ نباشیم. حواسمان باشد که با چه کسی 
مواجهیم، با چه کسی معامله می کنیم، با چه کسی داریم 
حرف می زنیم. انسان وقتی که طرف خودش را شناخت، 
ممکن است معامله هم بکند امّا می فهمد که چه  کار باید 
بکند. باید بشناسیم، بدانیم". امروز هم که به سانسور 

کامل پرداختند، رهبری بیان کرده بودند:

"یک شرط ذهنی توکل این است که یقین داشته باشیم 
با اذن خدا محال، می شود ممکن ... یعنی باذن الله غزه 
غلبه پیدا می کند بر رژیم صهیونیستی و رژیم آمریکا ... 
فرق ملت ایران با بسیاری از ملت های دیگر این است که 
ملت ایران این جرئت را دارد که بگوید آمریکا متجاوز 
است، آمریکا دروغگو است، آمریکا فریب کار است، آمریکا 
مستکبر است و مرگ بر آمریکا. دیگران همین را حس 
می کنند، حس می کنند که آمریکا به هیچ اصلی از اصول 
انسانی پایبند نیست؛ جرئت نمی کنند بیان کنند و در 
مقابل او بایستند. سهم خودشان را انجام نمی دهند، وقتی 
انجام ندادند، نتیجه حاصل نمی شود. باید صبر داشت، 
باید مجاهدت داشت، تلاش کرد تا اینکه به این نتایج 
رسید. ملت ایران در طول این چهل و چند سال صبر 
در  دنیا  مستکبر  قدرت های  همه  کرده،  تلاش  کرده، 
مقابلش صف کشیدند، علیه او تلاش کردند، کار کردند 
اما ملت ایران نه فقط ضربه ندیده، پیش  رفته، ترقی کرده، 
رشد کرده. ایران امروز، ایران ۴۰ سال قبل نیست. ما در 

همه جهت رشد کردیم".

محمد ایمانی
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عزت حسینی
 و سازش ناپذیری

تسلیم در برابر باطل، شکستی بزرگ تر از مرگ است  
امام حسین علیه السلام مقاومت را در حد اعلایش و با 
نثار جانش در مسیر عدالت و ظلم ستیزی ظهور و بروز 
داد و به بشریت آموخت  تسلیم شدن در برابر باطل، 
که  داد  نشان  ایشان  است.  مرگ  از  بزرگ تر  شکستی 
عزت انسان به ایستادگی در مسیر حق وابسته است و 
هیچ مصلحتی نمی تواند توجیهی برای سازش با ظلم 
باشد. انسان آزاد کسی است که حتی در سخت ترین 

شرایط، شرافت و حقیقت را قربانی نکند.
دو  سر  بر  علیه السلام  حسین  امام  عاشورا،  واقعه  در 
در  زندگی  و  کند  بیعت  یزید  با  یا  داشت:  قرار  راهی 
یا قیام کند و برای  او را بپذیرد،  سایه حکومت فاسد 
حقیقت بجنگد، حتی اگر نتیجه آن شهادت باشد. امام 
راه دوم را برگزید، زیرا زندگی در کنار ظالمان را مرگ 
واقعی می دانست و مرگ در راه خدا را زندگی جاودانه. 
ندای ماندگار امام همچنان در تاریخ طنین انداز است 
الحَْیَاةَ  لَا  وَ  الحَْیَاةَ  إلِاَّ  المَْوْتَ  أرََی  لَا  ّهِی  "فَإنِ که فرمود: 
برََماً"؛ یعنی من مرگ را جز زندگی  إلِاَّ  المِِینَ  الظَّ مَعَ 
حقیقی نمی بینم و زندگی در کنار ستمگران را چیزی 
این سخن، خلاصه ای  نمی دانم.  نابودی  و  خواری  جز 
مرگی  بدون عزت،  زندگی  عاشوراست:  قیام  فلسفه  از 

تدریجی است، اما مرگ در راه حق، حیاتی ابدی.
ظلمی  هیچ  که  داد  نشان  علیه السلام  حسین  امام 
از آن  بلکه ترس مردم  به خودی خود قدرتمند نیست، 
از  حق طلبان  اگر  می بخشد.  قدرت  آن  به  که  است 
قدرتی  هیچ  باشند،  نداشته  هراس  ظلم  با  رویارویی 
نمی تواند بر آنان چیره شود. عاشورا ثابت کرد که باطل، 
هرچند در ظاهر قدرتمند باشد، سرنوشتی جز شکست 
ندارد و آنچه باقی می ماند، همان راهی است که حسین 

علیه السلام پیمود.
کسانی که به امید رفاه و آسایش، تسلیم ظلم می شوند، 
در حقیقت نه تنها آزادی خود را از دست می دهند، بلکه 
تاریخ  می کنند.  قربانی  نیز  را  خویش  انسانی  کرامت 
نه تنها  ظالمان،  به  دادن  امتیاز  که  است  داده  نشان 
امنیت و آرامش نمی آورد، بلکه آنان را گستاخ تر می کند 

و خواسته هایشان را بی پایان می کند.
آمدن  کوتاه  و  سازش  به  را  انسان  دشمن،  از  ترس 
سوق می دهد، اما این سازش، هرگز باعث بقای عزت و 
استقلال نمی شود. آن کس که یک بار در برابر دشمن سر 
خم کند، دیگر نمی تواند قامت راست کند. امام حسین 
علیه السلام به ما آموخت که اگر قرار است میان مرگ 
انتخاب کنیم، مرگ  با ذلت یکی را  با عزت و زندگی 

شرافتمندانه، گزینه ای برتر است.
در هر حال، مسئله اصلی در برابر دشمنان، ترس یا امید 
به وعده های آنان نیست، بلکه مسئله اصلی این است که 
آیا به وعده الهی ایمان داریم یا خیر. خداوند در قرآن 
إنِْ  الْأْأَعْلوَْنَ  أنَتُْمُ  وَ  تحَْزَنوُا  وَ لا  تهَِنُوا  "وَ لا  می فرماید: 
کُنْتُمْ مُؤْمِنِینَ" )آل عمران: ۱۳۹(. یعنی سست نشوید و 
محزون نباشید در حالی که شما برترید اگر ایمان دارید؛ 
لذا اگر ایمان داشته باشیم، هیچ قدرتی نمی تواند ما را از 

مسیر حق منحرف کند.
برابر  در  آمدن  کوتاه  با  می کنند  گمان  که  آن هایی 
را  تاریخ  امنیت به دست می آورند،  مستکبران، رفاه و 
نادیده گرفته اند. هیچ ملتی با امتیاز دادن به دشمن، به 
سعادت نرسیده است. تنها راه حفظ استقلال و عزت، 
برابر زورگویان است. حسین  ایستادگی و مقاومت در 
علیه السلام این حقیقت را با خون خود به اثبات رساند.

امروز نیز، کسانی که دچار غرب هراسی شده اند و تصور 
می کنند سعادت در گروی رضایت قدرت های ستمگر 
است، باید به ندای امام حسین علیه السلام گوش دهند. 
دنیاپرستی و رفاه طلبی نباید سبب شود که کرامت خود 
را بفروشند. ملتی که عزت خود را حفظ کند، هرچند 
در سختی باشد، سربلند خواهد ماند، اما ملتی که برای 
خواری  و  وابستگی  جز  شود،  تسلیم  زودگذر  آسایش 

نصیبی نخواهد داشت.

یکی از ۱۰۰ دانشگاه برتر جهان، دانشگاه فودان در شانگهای، 
 )AI( قوانینی را برای محدود کردن استفاده از هوش مصنوعی
در نوشتن پایان نامه معرفی کرده است . این اولین بار است که 
دانشگاهی در چین قوانین دقیقی را در مورد هوش مصنوعی 

صادر می کند.
نماینده این موسسه گفت: دانشگاه باید توانایی های دانشجویان 
را در نوآوری، تفکر انتقادی، بیان صحیح و نوشتن ارزیابی کند. 

همه اینها در حین نگارش اثر بررسی می شود.
این قوانین شامل شش ممنوعیت و مجازات تا و از جمله لغو 
مدرک می باشد. استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی برای توسعه 
طرح های تحقیقاتی، ساخت الگوریتم های مدل، توسعه ساختار 

یک پایان نامه و تعمیم نتیجه گیری ممنوع است.
قوانین همچنین تصریح می کنند که هوش مصنوعی نمی 
تواند برای ویرایش یا ترجمه استفاده شود. هوش مصنوعی 
در جستجو و بررسی متون، ایجاد نمودارها و ارقام بر اساس 
موارد موجود، مقایسه مراجع مجاز است - همه اینها با هدف 

افزایش کارایی است.
تحقیقات قبلی نشان می دهد که ۸۵ درصد از دانشجویان 
در  مولد  مصنوعی  هوش  از  چین  در  کارشناسی  مقطع 
تدریس خود استفاده می کنند. حدود یک سوم از پاسخ 
دهندگان گفتند که مستقیماً محتوای تولید شده توسط 

هوش مصنوعی را کپی می کنند.

  دانشگاه چین دانشجویان را از استفاده از هوش مصنوعی منع کرد

بسیاری از اندیشمندان در حوزه علوم انسانی بر این باورند که 
پیروزی انقلاب اسلامی در ایران، در نوع خود پدیده ای قابل 
تأمل بوده که از ابعاد مختلفِ سیاسی، اجتماعی و فرهنگی، قابل 
تحلیل و بررسی است. البته که در این رابطه در طول بیش از 
چهار دهه پس از پیروزی انقلاب اسلامی، کتاب ها و تحلیل و 
تفسیرهای مختلفی نیز منتشر و ارائه شده است. با این همه، 
شاید فصل مشترکِ اغلب تحلیل ها در این حوزه این باشد که 
پژوهشگران مختلف عمدتاً بر این مساله تاکید داشته اند که 
انقلاب اسلامی ایران از بارِ معنایی و گفتمانی قابل ملاحظه ای 
نیز برخوردار است. در واقع، این انقلاب در کنار آن دسته از 
جنبش ها و تحولات تاریخی قرار دارد که در نوع خود بایستی 
به مثابه یک نقطه عطف در تاریخ جهان ارزیابی شوند و خود 
موجدِ تحولات تازه ای نیز بوده اند. مسأله ای که نمودهای عینی 
آن با گذشته بیش از چهار دهه پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
چه در منطقه خاورمیانه و چه جهان به وضوح قابل مشاهده 

است.
خبرگزاری مهر به مناسبت دهه مبارکه فجر با آیت الله علی 
اندیشه  و  فرهنگ  پژوهشگاه  موسس  و  رئیس  رشاد  اکبر 
اسلامی به گفتگو نشست که در ادامه حاصل آن را می خوانید:

پس  اسلامی  انقلاب  گفت:  مهر  با  گفتگو  در  رشاد  الله  آیت 
برای  بزرگ  تهدید  یک  همچنان  قرن  نیم  حدود  گذشت  از 
در  آنچه  می رود.  شمار  به  جهان  مستکبران  و  استعمارگران 
روزگار ما به نام انقلاب واقع شد، آغازی بر مقدمه ظهور و انقلاب 
جهانی حضرت حجت )عج( می باشد؛ این انقلاب اسلامی در 
شرایطی از لحاظ تاریخی و اجتماعی و فرهنگی و دینی رخ داد 
که قدرت های جهانی برای حفظ سلطه و سیطره و ایجاد امنیت 
منافع خودشان سعی کردند همه انقلاب ها را در هم بشکنند و 

اصولاً بساط فرهنگ انقلابی گری را از حیات بشر جمع کنند.
وی بیان کرد: این قدرت ها تلاش داشتند مقوله انقلاب کردن و 
انقلابی گری را امری غیر مقبول و اقدامی ناکام و دچار شکست 
و موجب آشفتگی و در هم ریختگی اوضاع قلمداد کنند و یک 
یک انقلاب ها که در طول ۱۰۰ سال پیش از انقلاب اسلامی در 
جهان واقع شده بود بساط و پرونده اش را با ترفندهایی در هم 

پیچیدند.

آیت الله رشاد عنوان کرد: بسیاری از انقلاب ها و نهضت هایی 
که در چنین موقعیت تاریخی و اجتماعی و فرهنگی و دینی 
در جهان واقع می شد، از جهات مختلف با آنچه عرف انقلاب 
بود متفاوت است و از هر حیثی به لحاظ پیام هایی که ارائه و 
به لحاظ شیوه مبارزاتی که پیشنهاد و آرمان هایی که مطرح 
می کرد متفاوت بود. رویکردی که وجود داشت اصولاً چیزی به 
نام مبارزات و انقلاب های دینی مفهوم نداشت و در مدت ۱۰۰ 
ساله قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، مفهوم خود را از دست داده 
و این گونه قلمداد می کردند که مگر می شود با دین، انقلاب کرد 
و مگر می شود بدون مبارزات مسلحانه پیروز شد و انقلاب دست 

به سلاح بردن بود و اصولاً در چنین تفکری انقلاب واقع شد.

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی بیان کرد: کلمات متعددی 
وجود دارد که قریب الافق هستند و یا به هم مشابهت دارند 
در حالی که تفاوت بسیاری با یکدیگر دارند، کلماتی چون قیام 
و نهضت و جنبش و خیزش و کودتا و انقلاب و آنچه که در 
انقلاب  حوادث مختلف در دنیا واقع می شد که کمترین آن، 
صدق می کرد زیرا انقلاب غیر از نهضت و جنبش و قیام است. در 
واقع جنبش و خیزش و قیام و اعتراض و امثال این تعابیر حادثه 
نام عمل خودش  و  است و کسی در گوشه ای کودتا می کرد 
انقلاب نیست، بلکه واقعه و حادثه  انقلاب می گذاشت این  را 
تاریخی و سیاسی است، زیرا در انقلاب شروطی نیاز است و 
انقلاب به معنای کلمه و واقعی آن به فرآیندی اطلاق می شود 

که دارای چند ویژگی باشد.

آیت الله رشاد با اشاره به این ویژگی ها گفت: اولاً انقلاب 
دارای ایدئولوژی جامع و متفاوتی از آنچه در عالم جریان 
دارد باید باشد و این شرط مهمی است ثانیاً انقلاب باید 
در متن جامعه رخ دهد اینکه یک نفر یا گروهی نظامی و 
یک حزب تصمیم بگیرد که تغییری در رفتار و مناسبات 
سیاسی جامعه ای ایجاد کند این انقلاب نیست این یک 

پدیده است.
وی تاکید کرد: انقلاب باید از متن مردم جوشیده باشد و 
توده مردم و طبقات مختلف جامعه را با خود همراه کرده و 
همه با هم، همصدا شده باشند، همچنین براساس این دو 
اصل همه مؤلفه های حاکم بر جامعه ای که در آن انقلاب 
واقع می شود در همه مناسبات و ابعاد و شئون سبب تغییر 

شود، اینکه فقط عنوان سیاسی و روش سیاست و تدبیر تغییر 
کند در سیاست به معنای خاص آن، این انقلاب نیست.

مؤسس و رئیس پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه ی اسلامی عنوان 
کرد: اینکه بگوییم پس از این به جای آنکه شاه حاکم باشد یک 
کسی رأی گرفته و حاکم شود این به تنهایی انقلاب نیست، 
وقتی برای نظام اقتصادی حرفی برای گفتن ندارد و تغییری 
در آن ایجاد نمی شود در فرهنگ و سبک زندگی و تفکر مردم 

تأثیری نمی گذارد، این انقلاب نیست.
وی بیان کرد: انقلاب باید همه شئونات تحت تأثیر قرار دهد؛ 
انقلاب نمی تواند یک امر داخلی قلمداد و در چارچوب مرزهای 
متعارف حبس شود، انقلاب اگر انقلاب باشد باید مرزها را در 
نوردد از این رو تاب مستوری ندارد، انقلاب خواه ناخواه صادر 
می شود و باید بتواند پیرامون خودش را متأثر کند، یعنی روی 
جهان و مقیاس منطقه تأثیر بگذارد اینکه واقعه ای در گوشه ای 
از سرزمینی رخ دهد و در داخل حبس شود این انقلاب نیست 

اگر نمی تواند این حد تأثیرگذاری را داشته باشد انقلاب نیست.

آیت الله رشاد تصریح کرد: انقلاب آن واقعه و فرآیندی است که 
منتهی به ساخت یک تمدن و ایجاد فرهنگ و سبک زندگی و 
نهایتاً پدید آوردن یک تمدن جدید شود، انقلاب باید به صورت 
یک فرآیند رخ دهد اینکه عده ای شب بخوابند و صبح بلند شوند 
و بگویند انقلاب کردیم این گونه نیست، باید از نقطه ای آغاز شود 

و فرهنگ سازی کند.

انقلاب باید ادبیات و فکر و جبهه ایجاد کند  
وی اظهار داشت: انقلاب باید ادبیات و فکر و جبهه ایجاد کند 
و یک نقطه جوش باید داشته باشد تا تغییرات محسوس را بر 
منصه تحقق بنشاند و نباید متوقف شود؛ وقتی واقعه ای واقع شد 
و حادثه ای رخ داد که متوقف شد و فرآیندی نبود به زودی و به 
سهولت یک برآیندی را ارائه کرد و قائل شد به آنچه واقع شده 
این انقلاب نیست، انقلاب یک فرآیند مستمر است و آن را با 

کودتا و قیام و نهضت نباید جا به جا تصور کرد.

رئیس حوزه علمیه امام رضا عنوان کرد: انقلاب یک فرآیند است 
و استمرار دارد و باید همچنان پیوسته و پویا دنبال شود و ادامه 
پیدا کند تا به خلق فرهنگ جدید و ایجاد سبک زندگی تازه و 
پدید آوردن یک پدیده و یک فرهنگ نو در مقابل تمدن مسلط 

منتهی شود.
وی خاطرنشان کرد: انقلاب اسلامی چنین اتفاقی در حیات بشر 
بود که رخ داد، قیامی نبود که مردم ایران انجام دادند و نهضتی 
نبود که در یک نقطه از کره زمین رخ داده باشد و بنا نیست 
صفات حاکمان را تغییر دهد و به این اکتفا کند همه شئون و 
همه امور باید متأثر شود، بنا نبود فقط در چارچوب مرزهای 
محدود کشوری به عنوان ایران فعلی محبوس بماند آنچه اتفاق 
از  بعد  تأثیر قرار داد و  انقلاب اسلامی دنیا را تحت  افتاد در 
گذشت نیم قرن همچنان بالنده و مقتدر و پویا و با نشاط دارد 

پیش می رود و روزافزون دارد با قدرت ها درگیر می شود.

آیت الله رشاد عنوان کرد: در حال حاضر در سراسر جهان اگر 
گفته شود دو تا سه واقعه و جبهه است که ذهن و زندگی و زبان 
قدرت ها را در گیر کرده و دغدغه اصلی آنان مقابله با آن است 
قطعاً یکی از آن مساله انقلاب اسلامی است و یکی مبدا و مطلع 
ایران اسلامی است که ایران را چگونه مهار و انقلاب را چگونه 

محدود کنند.

وی تصریح کرد: بعد از گذشت نیم قرن که در آستانه چهل و 
ششمین سالگشت پیروزی انقلاب اسلامی هستیم بزرگ ترین 
قدرت مادی دنیا که آمریکا است و قدرت های درجه دو جهان 
که کشورهای اروپایی هستند مساله شأن مهار این انقلاب است 
چون انقلاب همچنان برای آنان تهدید به حساب می آید و روز به 
روز احساس بیشتری از تهدید دارند و این نشان می دهد انقلاب 
زنده و بالنده است اتفاقات کوچک که فلان جا جبهه ای از دست 
می رود مثلًا سوریه ظاهراً از دست می رود این نشانه سستی و یا 

احیاناً زوال نیست.

رئیس شورای حوزه های علمیه استان تهران اظهار داشت: اگر 
آنجا حاکم پرددل و ارتش پای کاری داشت می شد سوریه را 
حفظ کرد. اینکه با ۳ هزار نفر ارتش چند هزارنفری را در هم 
وگرنه  بود  فروپاشیده  از درون  نشان می دهد سوریه  بشکنند 
می شد آن را حفظ کرد. البته سوریه تمام نشده و آغاز دیگری 
قرار  استکبارگران  حلقوم  در  سوریه  و  می کند  تجربه  دارد  را 

نمی گیرد و آمریکا و قدرت ها سوریه را نمی توانند ببلعند.
وی گفت: جنگ همین است و فراز و نشیب هایی دارد و هر 
آنکه حرف آخر را زد پیروز است و هر آنکه تا آخرین لحظه اراده 
اعمال کرد و بر اراده اش اصرار ورزید پیروز است انقلاب اسلامی 
همچنان بالنده به پیش می رود و یک طرف بقای جهانی و یک 
طرف مباحثات جهانی و یک طرف تصمیمات جهانی است در 
عمده اتفاقات و حوادث و تصمیمات و مناصباتی که در جهان 
جریان دارد بدون ایران در بسیاری از امور قادر به تصمیم گیری 

نیستند و باید روی ایران حساب باز کنند.
وی افزود: ایران فعلی یعنی انقلاب اسلامی و این است که این 
انقلاب به عنایت الهی همچنان بالنده پیش می رود فارغ از علائم 
و شواهد و قرائن اطمینان بخش وسیعی که نسبت به حقانیت 
و ثبات و آینده روشن انقلاب وجود دارد ملاحظه آنچه که در 
کره خاکی واقع می شود و ربط و پیوند اینکه واقع می شود در 
نوع مسائل با جایگاه و منزلت و مکانت و نقش ایران و انقلاب 
کافی است که انسان ادراک کند که این انقلابی که در منطقه از 
جهان واقع شده فرآیندی پیوسته پویا و مستمر و ممتد و بالنده 

با آینده ای درخشان است.

آیت الله رشاد بیان کرد: امید است خدای متعال این نهضت را 
با همت این ملت مؤمن و غیور و حماسه پرداز و با مدیریت و 
هدایت رهبر خردمند و شجاع و بصیر و توانا و مقتدر و در عین 
حال مظلوم ان شاءلله به دست با کفایت حضرت حجت بسپرد 
و ان شاءلله خدا این انقلاب را تا ظهور حجت حفظ خواهد کرد.

انقلاب اسلامی؛ الگویی برای مبارزه با استکبار جهانی
علی اکبر ر شاد

سعید شیری
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چهارشنبـه

 سال سوم                                   شماره پانصدوبیست وسه
بین الملل

پیش زمینه های بحران سوریه
 بخشچهارم

تشکیل گروه های مسلح  
چه شد که جامعه اعتماد و امید خود را به برنامة اصلاحات بشار   

اسد از دست داد؟ چون برخلاف نظام تونس و نظام مبارک، بشار اسد 
جوان تر بود و اول از همه در سال ۲۰۰۳-۴ نسیمی از امید آورده بود 
که چه بسا اصلاحات بشود انجام داد. چه شد که امید این جوانان و 
امید طبقات به اصلاحات بشار اسد از دست رفت و به دنبال اسقاط 
نظام رفتند؟ سال ۲۰۰۴ و ۲۰۱۱ چه اتفاقی در مورد پروژة اصلاحات 

افتاد؟
موانع اصلاحات زیاد است. اینکه چه موانعی ایجاد می شود که 
نظام نمی تواند اصلاحات را انجام دهد متعدد است. یکی خود 
نظام است به دلیل ترسی که عرض کردم. حس می کند هر 
اصلاحی که انجام دهد منجر به غلبة ایشان می شود. دوم شبکة 
تندروی  دیگر  نکتة  است.  امتدادشان  و  قدیم  ذی نفوذ حرس 
معارضان است. متأسفانه معارضان در سوریه هیچگاه نپذیرفتند 
که اصلاحات به طور تدریجی آغاز شود و از همان ابتدا هم که 
از دهة۷۰ وارد معارضه می شوند، بسیار خشن و تند اند که این 
عامل شیعی را نباید نادیده گرفت. نظام سروقت سری اصلاحاتی 
در ابتدای دورة بشار رفت، تکنوکرات های جوان تحصیل کرده 
در غرب را وارد سیستم کرد، ارتش متکثر بود، بخش مهمی از 
مقامات امنیتی و سیاسی را به سنی ها داد. سند بهار دمشق را 
آقای بشار ایجاد کرد. اما این حقیقت است که اصلاحات واقعی 
هرگز در سوریه شکل نگرفت به دلیل این دوگانه: یکی معارضان 
که حاضر نیستند اصلاحات تدریجی را بپذیرند و همان اول 
می خواهند تمام شبکه را از بین ببرند، دیگری نظامی که در 
آن شبکة امنیتی بسیار قدرتمندی هست که هیچ اصلاحاتی 
را برنمی تابد و کلیت نظامی که حس می کند هر نوع اصلاحاتی 
منجر به غلبة مجدد معارضان می شود که جز قتل عام برایشان 

دستاوردی نداشت.
تصمیم  متعددی  دلایل  به  معارضان  که  است  این  واقعیت 
گرفته اند تظاهرات ها را ادامه دهند و به حرف های نظام توجهی 
نکنند. به رغم اینکه نظام قول هایی می دهد، توجهی نمی کنند 
و ادامه می دهند. یکی از دلایلش این است که معارضان به نظام 
بی اعتماد بودند همچنانکه نظام هم به دلایل تاریخی به معارضان 
بی اعتماد بود. معارضان از ابتدا بر اسقاط نظام تأکید دارند و 
هیچ گزینة دیگری فراروی خودشان نمی بینند.معارضان میان 
خودشان اختلافات زیادی دارند و هر کدام به یکی از طیف های 
منطقه ای متصل اند. یک دسته اخوانی ها هستند که به محور قطر 
و ترکیه نزدیک اند و یک طیف لیبرال هایی که به آمریکایی ها 
و فرانسوی ها و اروپایی ها نزدیک تر. این اختلافات باعث می شود 
طرفین نتوانند تصمیم واحدی بگیرند که در تعامل با نظام چه 

باید بکنند.
اینجا بود که برخلاف تصور عمومی، بخشی از معارضان به سرعت 

وارد مرحلة مسلحانه می شوند از آوریل ۲۰۱۱.

موقع    همان  مثلاً  می شنیدیم؛  عجیبی  اخبار  هنگام  آن 
نیویورک تایمز اخباری از گورهای دسته جمعی پخش می کرد و فضا 
بسیار ملتهب و عجیبی بود و ما از اسد هیتلر تمام عیار می دیدیم. مانند 
اتفاقاتی که این روزها مثلاً در بوچا در اکراین می بینیم! انگار اسد 
هیولایی تمام عیار بود که همة کشورهای عرب حتی بدتر از قذافی، 

همه آرزوی مرگ هرچه سریعتر یا فرارش را می دیدند.
برخلاف اینکه گفته می شود که تظاهرات ها مسالمت آمیز بود، در 
حدود یک ماه اول جنگ سوریه حدود ۲۰۰ کشته از پلیس و 
ارتش داریم؛ من جدول دارم. در بخش های آینده خواهیم گفت 
که چرا سوریه چنین شد و به تفصیل بررسی کنیم که مسئلة 
کشتارها دلایل و مبانی اش چیست، به چه اندازه نظام سوریه 
مقصر است، به چه اندازه گروه های مسلح، چه اندازه محیط، به 
چه اندازه عوامل بیرونی. همة این ها را باید باهم بررسی کنیم تا 
یک بار پروندة مسئلة کشتارهای چندصدهزار نفری بی سابقه در 

سوریه را باز کنیم.

زمان بندی یا سیر زمانی رویدادها را بگویید و زمانی که به این   
رسیدند که دیگر کار از دست بیرون رفته.

اگر نظام از مارس شروع می کند )از ۱۸ مارس نظام ۴ نفر را برای 
اولین بار در درعا می کشد. در ۱۹ مارس ۸ تن از نیروهای پلیس و 
ارتش کشته می شوند؛ ما این را می گذاریم به حساب واکنش های 
مردمی و عشیره ای و قبیله ای برنامه ریزی نشده(، کمتر از یک ماه 
بعد، از آوریل همان سال در سوریه شاهد انشقاقات در ارتش و 
شکل گیری ارتشی مسلح ایم. در آوریل ۲۰۱۱ انشقاقات از ارتش 
شروع می شود. حدود ۲٫۵ ماه پس از آغاز اتفاقات در سوریه، در 

۹ ژوئن افسران آزاد سوریه به فرماندهی حسین 
هَرموش شکل می گیرد و ۲۹ ژوئیه ارتش آزاد 

سوریه به فرماندهی ریاض اسَعَد.
جالب است بدانید تا قبل از شکل گیری این دو 
یعنی در ماه های مارس و آوریل و مه، چیزی 
بین ۲۰۰-۴۰۰ نظامی سوریه کشته می شوند. 
فقط در ماجرای جِسرالشُغور حدود ۱۲۰ نیروی 
ارتش کشته می شوند، حتی تعدادی  پلیس و 
از کارمندان ادارة پست )مکتب البَرید( توسط 
مخالفین کشته می شوند. فیلم هایش در اینترنت 

هست.
در اکتبر ترکیه به ایشان در استان هاتای پایگاه 
شاهد  درهرصورت  و  می دهد  نظامی  رسمی 

هستیم که از همان ماه های ابتدایی بعد از شروع بحران در سوریه 
حرکتی مسلحانه در بحران سوریه شکل می گیرد.

مقاومت نظام  
دو نکتة مهم بگویم که چرا نظام سوریه ایستاد و آقای بشار اسد 

مقاومت کرد. این فهمش مهم است.
یک( شخصیت بشار اسد بسیار متفاوت از سایر رهبران عربی 
است و شخصیتی مستحکم دارد. گاهی در برخی روایت ها در 
ایران گفته می شود که بشار اسد ترسیده بود و قصد فرار داشت، 
به طوری که ایرانی ها به او گفتند که “جان مادرت بمان و فرار 
نکن تا دوباره دور هم چای بنوشیم” و از این دست سخنان ساده 
و سبک. اما این ها اصلًا درست نیست. بشار اسد فردی با اعتماد 
به نفس بالا و شخصیت مستحکم است و خودش تصمیم گرفت 
که بماند، زیرا می دانست که بعد از سقوط هیچ جایی برای فرار 
برود، جایی  نخواهد داشت؛ هر جایی در دنیا که می خواست 
برای او نداشت. در منطقه تل در شمال دمشق، نزدیک قصر 
جمهوری، جنگ های شدیدی رخ داد و آنجا کاملًا ویران شد، اما 
بشار اسد از قصر خود خارج نشد. من فیلم هایی از خمپاره باران 
قصر جمهوری برایتان فرستاده ام که نشان دهنده شرایط سخت 
آن روزهاست، ولی آقای بشار اسد حتی در آن روزها حاضر به 
ترک سوریه و قصر خود نشد. او شخصیتی مستحکم داشت. 
اگر او ترسو و متزلزل بود و اعتماد به نفس نداشت، بدون شک 
در همان روزهای اول با پرواز از سوریه خارج می شد و به ایران، 

روسیه یا هر کشور دیگری می رفت.
با کشورهای  از آن ویژگی های متفاوت پروندة سوریه  باز  دو( 
دیگر این است که علویان در سوریه حافظة تاریخی مملو از 
سرکوب و قتل عام دارند. همچنانکه امروز فیلم هایی مثل فیلم 
محلة تضامن )حَیّ التَضامُن( یا فیلم های کشتار ارتش سوریه را 
پخش می کنند که امروز ۳۰-۴۰ نفر را کشتند، ۲۰۰-۳۰۰ هزار 
تن کشته شدند! حافظة تاریخی علویان در سوریه در چند صد 
سال اخیر مملو از قتل عام است. در دوران ممالیک و قبلش در 
دوران ایوبیان و نیز در دوران عثمانی، از حلب تا بخش هایی از 
فلسطین شیعه نشین بود. در حلب حوزة علمیة شیعی داشتیم، 
حَمدانیان به کل شیعه بودند و اینجا حکومت می کردند. با زور 
شمشیر و قتل عام ها و سرکوب های سنگینی که شد، شیعیان 
در این منطقة شرق مدیترانه عمدتاً یا سنی مذهب شدند مثل 
طرابلس، یا مسیحی شدند مثل جنوب لبنان )ما در جنوب لبنان 
سادات مسیحی داریم!(، یا علوی شدند. اصلًا شکل گیری این 
علویان به این سبک بخش مهمیش به دلیل آن سرکوب ها بود 
که به دین ساختگی ترکیبی از شیعه و سنی تظاهر می کردند 

که بگویند ما شیعة اثناعشری نیستیم.
اتفاقاتی مثل  ابتدای دهة۸۰ شاهد  و  اواخر دهة۷۰  در  حتی 

کشتار دانشکدة توپخانة حلب هستیم.

در مورد کشتار دانشکدة توپخانة حلب توضیحی بفرمایید.  
به  شده.  واقع  راموسه  منطقة  در  حلب،  در  توپخانه  دانشکدة 
نظرم ماه های اول انقلاب است، سال ۱۳۵۷ )۱۹۷۹(. یک افسر 
سنی مذهب به نام ابراهیم یوسف که خود جزو افسران توپخانه 
است، وارد غذاخوری یا یکی از اتاق ها می شود و سربازانی که 
در آموزش هستند را جمع می کنند، سنیان و علویان را از هم 
جدا می کنند و حدود ۶۰-۸۰ نفر از سربازان علوی را قتل عام 
می کند و آنگاه می گریزد. سپس توسط نظام در روزهای بعد 
کشته می شود. این ماجرای دانشکدة توپخانة صحرایی )کلیه 
مدفعیه المیدان( فیلم هایش در اینترنت موجود هست. این قبل 
از اتفاقات حماست، این نیست که بگوییم اتفاقات حما افتاده و 

ایشان در انتقام آن اتفاقات این کار را می کنند.

کشتار دانشکدة توپخانه، اتفاقاتی که در حما می افتد، انفجارهای 
اتفاق می افتد و کشتارهایی که شکل  متعددی که در کشور 
می گیرد، ماجرای گروه طلیعة مقاتله، ماجرای کسانی مانند مروان 
حدید و آقای ابومصعب سوری؛ علوی ها حافظة تاریخی شان پر 
از کشتار است و به شدت از حاکمیت مجدد اهل سنت در کشور 

نگران اند.
همین سال ها در ۳ می ۲۰۱۱ یعنی در حدود ۵۰ روز پس از 
شروع، شعار در برخی تظاهرات ها این است که »علوی در تابوت، 
مسیحی به بیروت« )علوی عَالتابوت، مسیحی عل بیروت(، ما در 
این کشور نه علوی می خواهیم نه مسیحی، یا شعار » اسلام و 
مسیحیت با هم مشکل ندارند اما علویان را باید لگدمال کرد و 
از بین برد و له کرد« )إسلام ومسیحیه دوسوا دوسوا علویه(، یا 
»آشکار است که اصلاً نمی خواهیم علویان را ببینیم« )المکشوف 
المکشوف، علوی ما بدِنا بنِشوف(، یا »ای علوی ای کافر، قبرها 
را به روی تو باز می کنیم« )یا علوی یا کافر، رح نفتح لک مقابر(. 
آقای عدنان عرعور در همان روزهای اول فتوا می دهد که انتفاضه 
علیه رافضیان واجب است. ادبیات کاملًا ادبیات دینی هست. 
نه همة معارضان، قطعاً بخشی از معارضان و مردم اصلًا موافق 
و همراه نبودند؛ اما بهرحال چنین گرایش هایی بود که بعدها 
در گروه هایی مثل جبههالنصره و داعش و جیش الاسلام آقای 
همین   ۲۰۱۶ سال  در  می دهد.  نشان  را  خود  علوش  زهران 
آزادسازی  برای  می کنند  آغاز  حلب  در  را  عملیاتی  معارضان 
همین دانشکدة توپخانة حلب با اسم غزوة ابراهیم یوسف )همان 
فردی که دانشجویان علوی دانشگاه توپخانه را کامل قتل عام 

کرده(!
این نقطه عطفی در باور علوی ها در سوریه بود که ما با طایفه ای 
سروکار داریم که ما را بهر هویت مذهبی مان قتل عام می کنند نه 
مسئلة سیاسی. این اتفاق بسیار خاصی است، چیزی شبیه اتفاق 
۲۰۱۴ اسپایکر در عراق: وقتی هنوز داعش وارد تکریت نشده، 
عشایر سنی مذهب تکریت وارد اسپایکر می شوند، سربازان سنی 
را جدا می کنند و ۱۲۰۰ تا ۱۷۰۰ سرباز شیعه را برای اینکه 

شیعه اند، دسته جمعی به قتل می رساند.
چون حافظه یا ذاکرة تاریخی شان مصادیق متعددی از قتل عام 
صدها هزار علوی و شیعه در طول تاریخ توسط امپراتوری های 
مختلف وجود داشت که آخرین نمونه اش هم اتفاقات اواخر دهة 
۷۰ و ابتدای دهة ۸۰ است، در ادراک علویان سقوط نظام به 
معنای قتل عام طایفة علوی ها و نابودی کل این طایفه است و 
به شدت این طایفه را نگران می کند. این ادراک در بین علویان 
سوریه پیش می آید که ما از بهر هویت مذهبی خود از سوی 
کند،  سقوط  نظام  اگر  و  هستیم  تهدید  مورد  سنی  اکثریت 
قتل عام خواهیم شد و به تعبیر خودشان ما را به دریا خواهند 
ریخت. مکرر از علویان می شنیدم که اگر ایشان از این کوهستان 
الزاویه( و کوه ترکمان )جبل ترکمان( و  )از کوه زاویه )جبل 
کوه های حائل بین حلب و لاذقیه( عبور کنند، همة ما را به دریا 
خواهند ریخت. این ادراک نزد نظام و هوادارانش بسیار قوی 
و ریشه دار بود. برای همین بود که خودشان تصمیم گرفتند 

بایستند و از خود دفاع کنند.
پس نظام خودش اینطور می دید که سقوط نظام منجر به نابودی 
همة طایفه خواهد شد و لذا مجبور است بایستد و از موجودیت 
و هویت خویش دفاع کند. خودش تصمیم گرفت نه با تشویق و 
تقاضای کسی. نظام دو سال قبل از اینکه ایران و حزب الله به طور 
جدی وارد میدان عملیاتی و نظامی شوند، وقتی دید معارضان 
هیچ انعطافی نه در حوزة سیاسی نه در حوزة نظامی ندارند، دو 
سال محکم ایستاد و توانست خود را نگه دارد و از خود دفاع کرد.
همة اینها قابل فهم است. اسد و آن بخش از علویان فکر می کردند 
این مسئلة مرگ و زندگی است و اگر نایستند کارشان تمام است.

شکل  به  سیاسی  محافل  در  روزها  این  که  فریبنده  گزاره ای 
خوش بینانه ای به عنوان یک بیَِنه برای هموار بودن مسیر توافق 
با دولت ترامپ به آن استناد می شود. نگاه تک ساحَتی در تحلیل و 
واکاوی سیاست و به خصوص سیاست خارجی می تواند تحلیل گر 
را دچار خطای محاسباتی کند تا جایی که نتیجة تحلیل او با 

واقعیت موجود روی زمین فاصله ای بسیار داشته باشد.
در اوج رقابت های انتخابات ریاست جمهوری دور قبل آمریکا که 
به جو   به دلیل عدم مدیریت صحیح بحران کرونا  ترامپ  دولت 

بایدن شانس پیروزی را هدیه کرده بود، در یادداشتی با عنوان 
»رمانتیسیم علیه واقع گرایی« با اشاره به موانع متعدد استراتژیک 
بر سر راه توافق بین ایران و ایالات متحده، متذکر شدم حتی در 
صورت پیروزی بایدن هم شانس توافق برای احیای برجام بسیار 

کم است.
امروز نیز با توجه به موج غیرواقعی، خوش بینانه و البته فریبنده 
با واکاوی و تحلیل،  شکل گرفته برای یک توافق در دسترس، 
نکاتی را در رد این ادعا )امکان سهل رسیدن به توافق با ترامپ( 

یادآور می شوم. با شرایط امروز داخلی، منطقه و تحولات جهان، 
کارت های بازی و اهرم های مذاکره متعدد و متنوع نیست. ترامپ 
مدل۲۰۲۵ نیز آگاه تر، با تجربه تر و به مراتب منفعت طلب تر از قبل 
است و اینها قطعا در هر مذاکره ای به نفع آمریکا خواهد بود نه 

طرف مذاکره.
با درخواست هایی  پیشنهادی  بسته  ارائه یک  با  احتمالا  ترامپ 
حداکثری که احتمالا شامل پرونده هسته ای، نیروهای منطقه ای 
و بحث توان مندی موشکی- نظامی است کار را شروع می کند و 

البته در قبال اینها مشوق های اقتصادی در قالب لغو و یا کاهش 
تحریم ها ارائه می دهد. ترامپ احتمالا با یک طرح سه مرحله ای که 
شامل ۱.دیپلماسی ۲.فشار حداکثری ۳.ضربه اساسی وارد مذاکره 

خواهد شد. 
درگیری ترامپ با ایران صرفا ایدئولوژیک و اعتقادی نیست بلکه 
او از مکزیک و کاندا و پاناما در همسایگی خود تا اروپا و روسیه 
و چین، با همه درگیر است و تن به احترام متقابل و توافق برابر 

نمی دهد.

 هشدار درباره گزاره فریبنده »ترامپ معامله گر است«

خواسته ترامپ سیطره اقتصادی 
آمریكا و تمام جهان است

 فرخنده پور با اشاره به اینکه در حال حاضر دقیقاً در اوج 
و کشاکش مسائل مربوط به جنگ تعرفه ها قرار داریم، 
گفت: مدل ترامپ و تفکر ایشان با رؤسای جمهور پیشین 
است  شخصیتی  ترامپ  آقای  دارد.  بسیاری  تفاوت های 
که نمی توان او را به یک کلمه، مثلًا سیاست مدار یا فرد 
سیاسی، محدود کرد. او تفکری فراتر از این مسائل دارد 
و معتقد است که دنیا را با تفکرات اقتصادی می توان به 

حرکت درآورد.
وی مدل رفتاری ترامپ را به اصطلاح غربی ها »بیزینس 
من« عنوان و بیان کرد: این یعنی یک فرد اقتصادی که 
تمامی سخنان خود را بر اساس تفکرات اقتصادی بیان 
می کند. حتی وی معتقد است که روابط موجود در جهان، 
از جمله روابط سیاسی، ذیل اقتصاد قرار دارند. کشورهایی 
که روابط اقتصادی قوی، بزرگ و قدرتمندی دارند، شاکلة 

روابط اقتصادی را تعریف می کنند.
این کارشناس مسائل بین الملل در مصاحبه تلفنی با رادیو 
گفت وگو بیان کرد: به اعتقاد ما، نوک هرم سیاست ذیل 
اقتصاد و فرهنگ است. به این معنا که اگر روابط دیپلماتیک 
و سیاسی داشته باشیم، می توانیم روابط اقتصادی، فرهنگی 
و غیره را برقرار کنیم. اما آقای ترامپ با این دیدگاه مخالف 
است و معتقد است که اگر اقتصاد دولت وی قوی باشد، 
دنیا به سراغ او خواهد آمد و سیاست ذیل اقتصاد قرار دارد.
وی وعده های انتخاباتی ترامپ اشاره و مبنای رفتار وی را 
آن وعده ها عنوان کرد و افزود: ترامپ بر اساس وعده های 
انتخاباتی خود که باعث رأی آوردن او در ایالات متحده 
آمریکا شد، عمل می کند. به عنوان مثال، بحث مهاجران را 
در نظر بگیرید که اخراج می شوند. یا همین طور مسائل 
مربوط به کانال پاناما یا خلیج مکزیک و همچنین تحولات 
یا  اوکراین  در  زلنسکی  مسئله  مانند  جهان،  سیاسی 
بر اساس  این موارد را  اروپایی. ترامپ تمامی  کشورهای 
وعده های اقتصادی خود که به مردم داده بود، پیش می برد 

و مردم آمریکا نیز به همین دلیل به او رأی دادند.
فرخنده  پور از افکار دونالد ترامپ گفت و عنوان کرد: او با 
تفکرات رویایی و آرمان گرایانة خاص خود وارد عرصه شد 
ایالات متحده آمریکا  ایده های خود،  و در آن تفکرات و 
را کشوری بسیار قدرتمند معرفی کرد که اگر روی کار 
با  گشت.  خواهد  باز  خود  سابق  قدرت  به  آمریکا  بیاید، 
همین وعده ها و این مدل تفکرات، ریاست جمهوری خود 
را آغاز کرد. به نظر می رسد که نگاه اقتصادی ترامپ بسیار 

یک طرفه است و تنها به دنبال پیروزی است.
این کارشناس مسائل بین الملل با تصریح بر اینکه ترامپ 
به نوعی احساس می کند که گویی خدای جهان است و 
برای دنیا تصمیم گیری می کند، اظهار کرد: ترامپ پدیده ای 
است که نمی توان رفتار و کردارش را پیش بینی کرد؛ زیرا 
وی به صورت لحظه ای، تصمیم می گیرد و اقدام می کند. او 
با این نوع تفکر و اقدام، احساس می کند که می تواند دنیا 

را تغییر دهد.
بر  آمریکا  اقتصادی  سیطره  را  ترامپ  خواسته  وی 
باور است که اگر  این  بر  بیان کرد: ترامپ  دنیا عنوان و 
اکنون بر دنیا سخت بگیرد، این نشانه ای از آسان گرفتن 
دولتمردان پیشین است که اقتصاد آمریکا را بر باد داده اند. 
به عنوان مثال، وی در خصوص آقای بایدن، مسائلی را مطرح 
کرد و گفت که بایدن اقتصاد آمریکا و سلطه اقتصادی آن 
را از بین برده و قدرت خرید مردم را کاهش داده است. با 
این حرف های زیبا و عامه پسند و با تفکرات پوپولیستی 
خاص، تبلیغات خود را انجام داد و اکنون نیز در حال انجام 

اقدامات خود است.

هادی معصومی زارع

فرخنده پور
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 منابع طبیعی همواره نقشی محوری در شکل دهی ژئوپلیتیک 
داشته اند و در این میان، منابع آب شیرین همواره مورد مناقشه 
بوده اند. با کاهش منابع آب شیرین، خطر درگیری بر سر این منبع 
گرانبها افزایش می یابد که تهدیدی برای توسعه اقتصادی و ثبات 
اجتماعی است. از لحاظ تاریخی، کشورها برای کنترل مناطق پر 
آب برای ایمن کردن مسیرهای تجاری، ایجاد اتحاد و پیشبرد 
پیشرفت های فناوری با یکدیگر رقابت کرده اند. تمدن های باستانی 
در مهد تمدن مانند سومری ها و بابلی ها با مهار رودخانه های دجله 
و فرات شکوفا شدند. در مقابل، مناطق فقیر از منابع اغلب در 
توسعه عقب مانده اند و پیشرفت سیاسی و تکنولوژیکی آن ها را 

محدود می کند.

تشدید بحران آبی در منطقه منا  
منطقه غرب آسیا و شمال آفریقا با کمبود شدید آب مواجه است 
و ۸۳ درصد از جمعیت آن تحت تنش شدید آبی هستند. بر 
اساس گزارش مؤسسه منابع جهانی، ۱۲ کشور از ۱۷ کشوری 
که بیشترین تنش آبی در جهان را دارند در این منطقه قرار 
دارند و قطر، رژیم صهیونسیتی و لبنان به عنوان سه کشور اصلی 

رتبه بندی شده اند.

علاوه بر این، حدود ۴۰ درصد از جمعیت جهان به رودخانه هایی 
که  می کنند،  عبور  بین المللی  مرزهای  از  که  هستند  وابسته 
مدیریت آب فرامرزی را به یک چالش ژئوپلیتیکی حیاتی تبدیل 
می کند. تهاجم اخیر اسرائیل به سد المنتره به وضوح این واقعیت 

را نشان می دهد.

پیش بینی می شود که تقاضای جهانی آب تا سال ۲۰۵۰ بین ۲۰ 
تا ۲۵ درصد افزایش یابد و فشار زیادی بر مناطقی مانند منا وارد 
کند. تا اواسط قرن جاری، ۱۰۰ درصد از جمعیت منطقه احتمالا 
با استرس شدید آب مواجه شوند، که باعث بی ثباتی بیشتر روابط 
سیاسی و افزایش خطر درگیری های بین دولتی بر سر منابع آبی 
مشترک می شود. چنین تنش هایی پیش از این نیز در اسرائیل 
و سوریه وجود داشته که کنترل منابع حیاتی آب را به کانون 

درگیری تبدیل کرده است.

واقعیت های آبی و جاه طلبی های رژیم صهیونیستی  
محدود  طبیعی  آب  منابع  و  فلسطین  خشک  هوای  و  آب 
مدت هاست که رویکرد دولت اشغالگر به مدیریت آب را شکل 
تشکیل  بیابان  را  آن  قلمرو  از  نیمی  از  بیش  زیرا  است،  داده 
می دهند. منابع کلیدی آب شیرین این کشور عبارتند از دریای 
جلیل، رود اردن و سفره های زیرزمینی در امتداد ساحل و کوه ها. 
با این حال، پیشرفت های تکنولوژیکی در نمک زدایی و استفاده 
مجدد از فاضلاب به رژیم کمک کرده تا وابستگی خود را به منابع 

آب طبیعی کاهش دهد.

تا سال ۲۰۱۸، اسرائیل از ۸۷ درصد فاضلاب تصفیه شده خود، 
عمدتاً برای اهداف کشاورزی استفاده می کرد. با این حال، این 
نوآوری ها با محدودیت هایی همراه هستند. نمک زدایی و تصفیه 
فاضلاب پرهزینه است و نمی تواند تاثیرات تغییرات آب و هوایی را 
به طور کامل جبران کند. افزایش دما، کاهش بارندگی و افت نرخ 
تغذیه سفره های زیرزمینی، کمبود آب اسرائیل را تشدید می کند.

برای مقابله با این چالش ها، اسرائیل روی تجمیع و تصفیه حدود 
۹۴ درصد فاضلاب کار کرده است که ۸۷ درصد آن عمدتاً برای 
کشاورزی استفاده مجدد می شود. به طور کلی، بین سال های 
۲۰۰۰ تا ۲۰۱۸، سهم کشاورزی از برداشت آب شیرین از ۶۴ به 

۳۵ درصد از کل برداشت آب کاهش یافته است.
این چالش ها اسرائیل را برآن داشت که برای تکمیل نیازهای 
خود، به منابع آبی منطقه ای مانند رودخانه یرموک در اردن و 
رودخانه لیتانی در لبنان روی آورد. از روزهای آغازین جنبش 
ایدئولوژیک صهیونیستی، »آب« سنگ بنای استراتژی آن بوده 
است. از زمانی که این رژیم از طریق جنگ، اشغال و مذاکره 
با کشورهای عربی همسایه تأسیس شد، دسترسی به آب یک 
اولویت استراتژیک برای اسرائیل بوده است. این استراتژی حول 
به حداکثر رساندن استفاده از آب در داخل و خارج از مرزهای 
آن، حتی به قیمت از دست دادن امنیت آبی کشورهای همسایه، 

طراحی شده است.

»سرقت آب« جنگ پنهانی اسرائیل علیه سوریه، لبنان و اردن  
رهبران اولیه رژیم صهیونیستی، مانند حییم وایزمن، بر اهمیت 
آب مناطقی مانند کوه هرمون اخیراً اشغال شده در سوریه و 
رودخانه لیتانی لبنان برای آبیاری و توسعه اقتصادی تأکید کردند. 
بنیانگذار صهیونیسم مدرن، تئودور هرتزل، از همان ابتدا بر نیاز 
دولت یهود بر اشغال جنوب لبنان برای مهار منابع حیاتی آب، 
تاکید کرد. جنبش صهیونیستی در جریان کنفرانس صلح سال 
۱۹۱۹ در پاریس، فشار زیادی را اعمال کردند و به دنبال الحاق 
سرچشمه های رود اردن، رود لیتانی و دشت حوران در سوریه به 
فلسطین بود. با این حال، این درخواست ها توسط طرف فرانسوی 
که بر اساس قرارداد سایکس-پیکو در سال ۱۹۱۶ اختیار سوریه 

و لبنان را داشت، رد شد.

نخست  اولین  بعدها  که  گوریون  بن  دیوید   ،۱۹۴۱ سال  در 
وزیر اسرائیل شد، به وضوح اعلام کرد که دولت آینده اسرائیل 
به رودخانه لیتانی چشم دارد و افزود: »ما باید به خاطر داشته 
باشیم که رودخانه لیتانی باید داخل مرزهای دولت یهود باشد« 
پس از سال ۱۹۴۸، اسرائیل منابع آبی خود را ملی و پروژه های 
بلندپروازانه ای مانند حامل آب ملی را برای انتقال آب از شمال به 

جنوب خشک راه اندازی کرد.

در این راستا، تل آویو برنامه ریزی کرده که مسیر آب های رود 
اردن را به نفع خود منحرف کند و از سال ۱۹۵۳ اجرای این 
طرح ها را از طریق شرکت اسرائیلی مکوروت آغاز کرده است. این 
اقدامات شامل انحراف آب رود اردن و شاخه های آن به سمت 
دریای جلیل بود که منجر به کاهش سطح آب دریای مرده و 
کوچک شدن مناطق آن به دلیل انحراف نهرهای شاخه ای آن 

شد.

علاوه بر این، نرخ بالای تبخیر ناشی از دمای بالا در منطقه دره 
اردن به تسریع کاهش سطح آب کمک کرد. در اوایل دهه ۱۹۹۰، 
سطح آب دریای مرده به کمتر از ۴۱۰ متر زیر سطح دریا رسیده 
بود که وجود آن را به عنوان یک منبع طبیعی منحصر به فرد 
به طور جدی تهدید می کند. جنگ ۱۹۶۷ نقطه عطفی مهم 
بود، زیرا اسرائیل کنترل مناطق پرآب مانند کرانه باختری، غزه 
و بلندی های جولان را به دست آورد. این مناطق اکنون بخش 
قابل توجهی از آب اسرائیل را تامین می کنند. با این حال، این 
کنترل به ضرر کشورهای همسایه و فلسطینی ها تمام شده که با 
محدودیت های شدید دسترسی به آب مواجه هستند. به عنوان 
مثال، مصرف سرانه آب فلسطینیان به طور متوسط تنها ۲۰ متر 

مکعب و اسرائیل ۶۰ متر مکعب است.

تنظیم،  شدت  به  را  فلسطینیان  آب  استفاده  اسرائیل  دولت 
حفر چاه های جدید را ممنوع و برای خارج از سهمیه ها جریمه 

چنین  با  اسرائیلی  شهرک های  که  حالی  در  می کند،  اعمال 
محدودیت هایی مواجه نیستند. نتیجه این امر نابرابری وحشتناک 
در دسترسی به آب است، زیرا کشاورزی فلسطین ناکارآمد باقی 
مانده است، در حالی که شهرک های یهودی در سرزمین های 

فلسطینی از سیستم های آبیاری مدرن بهره می برند.

واقعیت نگران کننده در جنوب سوریه  
را  آن  آبی  جاه طلبی های  سوریه،  جنوب  به  اسرائیل  تهاجم 
نمایان می کند. گزارش ها نشان می دهد که تل آویو اکنون ۴۰ 
درصد از منابع آبی مشترک سوریه و اردن را در اختیار دارد. 
پس از تصرف سد الوحده در حوضه یرموک در دسامبر ۲۰۲۴، 
نیروهای اسرائیلی سپس به سمت سد المنتره پیشروی کردند. 
حوضه یرموک یک منطقه استراتژیک و بحرانی است که بخشی 
از مرز طبیعی بین سوریه و اردن را تشکیل می دهد. منبع آب 
حوضه رودخانه یرموک، زمین های کشاورزی را پشتیبانی و آب 
آشامیدنی را برای مناطق درعا و سویدای سوریه و همچنین 
شمال اردن تامین می کند. مسافت این رودخانه ۵۷ کیلومتر بوده 
که ۴۷ کیلومتر آن در داخل خاک سوریه و بقیه بخشی از مرز 
سوریه و اردن است. سوریه در سواحل خود تعدادی سد از جمله 
سد یرموک، علاوه بر سد بزرگتر الوحده با ظرفیت ذخیره سازی 

۲۲۵ میلیون متر مکعب، ساخته است.

این سدها برای آبیاری مناطق وسیعی از زمین های کشاورزی به 
وسعت حدود ۱۳۶۴۰ هکتار و همچنین تامین آب آشامیدنی 
روستاهای اطراف از طریق شبکه های پمپاژ اصلی مانند »خط 
تا حومه سویدا  آن  و حومه  درعا  تا شهر  از حوضه  که  ثوره« 
امتداد دارد استفاده می شود. با این حال، این آبراه حیاتی قربانی 
استراتژی بزرگ تل آویو در راستای تسلط بر منابع آب منطقه ای 
تبدیل شده است. با وجود این چالش ها، اقدامات اخیر اسرائیل 
در جنوب سوریه نمونه ای از یک استراتژی ثابت برای رفع کمبود 
آب از طریق توسعه منطقه ای است. آشفتگی سیاسی در سوریه 
گشایشی تاریخی برای دولت اشغالگر در راستای پیشبرد این 

جاه طلبی ها ایجاد کرد.

مقاومت تنها راهکار در برابر تجاوز آبی  
رویدادهای اخیر غرب آسیا نشان می دهد که عامل بازدارنده اولیه در 
برابر بهره برداری اسرائیل از منابع آبی لبنان، همیشه مقاومت موثر 
بوده است. این مقاومت در گذشته، توانست از تکرار دستاوردهای 
آبی سرزمینی اسرائیل در منطقه جلوگیری کند. امروز، با در دست 
گرفتن کنترل زیرساخت های مهم آب، جاه طلبی های اسرائیل 
تهدیدی مستقیم برای سوریه، اردن و لبنان است. با این حال، چون 
منطقه با بحران های فزاینده ای مواجه است، شدت این استراتژی 
مبتنی بر آب در سایه نگرانی های ژئوپلیتیکی قرار می گیرد. به طور 
فزاینده ای آشکار می شود که عطش اسرائیل برای منابع آبی حد و 

مرزی نمی شناسد.  )منبع: کریدل(

آب؛ سلاح پنهان اسرائیل در غرب آسیا

 پیشرفت قدرت های اقتصادی در آسیا قدرت دلار را كاهش می دهد

 برنامه »بدون خط خوردگی« رادیو گفت وگو در خصوص واکنش 
با دکتر وحید شقاقی کارشناس  ارز بریکس  به  دونالد ترامپ 

مسائل اقتصادی به صورت تلفنی گفتگو کرد.
 وحید شقاقی این مسئله که بخشی از قدرت آمریکا و بخشی از 
هزینه های ناترازی این کشور، از طریق کانال دلار پوشش داده 
می شود را یک واقعیت دانست و گفت: ارز جهان روایی که آمریکا 
ایجاد کرده، به این کشور امکان می دهد تا با استفاده از این ارز، 
بخشی از ناترازی ها و هزینه های سرسام آور ادارة خود را جبران 
کند. تورمی که از چاپ دلار حاصل می شود، به کل دنیا صادر 
می شود؛ زیرا وقتی آمریکایی ها سیاست های تسهیل مقداری پول 
را اجرا می کنند، یعنی چاپ دلار، عملًا یک هزینه تورمی ایجاد 

می شود که این هزینه به تمام جهان منتقل می گردد.
 وی با بیان این موضوع که یکی از مؤلفه های قدرت در آمریکا، 
اتکا به دلار و عرضة جهان روایی این ارز است، اظهار کرد: طبیعتاً 
هر زمان که کشوری یا نهادی تلاش کرده تا این موازنه را برهم 
بزند و این قدرت را تخریب کند، با واکنش آمریکایی ها مواجه 

شده است که یکی از این موارد، ارز بریکس است.
 وی افزود: وقتی بحث ارز بریکس، به ویژه با حضور برخی از 

و  روسیه  هند،  چین،  مانند  نوظهور  و  قدرتمند  کشورهای 
برزیل، مطرح می شود، طبیعی است که این موضوع واهمه ای 
ایجاد می کند. این نگرانی ها منجر به واکنش های تند از سوی 
آمریکا شده و حتی شنیده شده که تهدید کرده اند با تعرفه های 

صددرصدی با این کشورها مواجه خواهند شد.
رادیو  با  تلفنی  مصاحبه  در  اقتصادی  مسائل  کارشناس  این 
گفت وگو در ارزیابی شرایط آمریکا بیان کرد: آمریکا پس از جنگ 
سرد و فروپاشی شوروی، به عنوان تک هژمون دنیا مطرح شد. 
اما از سال ۲۰۰۰ به بعد، آرام آرام برخی کشورها قدرت بیشتری 
پیدا کردند. ابتدا چینی ها و سپس هند به تدریج اقتصاد خود را 

به طور چشمگیری توسعه دادند.
وی اشاره کرد: آمارها نشان می دهد که از سال ۲۰۵۰ به بعد، 
هیچ کشور اروپایی در میان ده اقتصاد برتر دنیا نخواهد بود و 
اقتصادهای جهان به سمت آسیا حرکت خواهند کرد.  عمدة 
در حال حاضر، در آسیا کشورهایی مانند چین، هند و اندونزی 
به سرعت در حال پیشرفت هستند. روسیه از حیث تولید و قدرت 
برابری خرید، در ردة چهارم دنیا قرار دارد و اندونزی پنجمین 

اقتصاد بزرگ جهان است.

 شقاقی با بیان اینکه چند کشوری که عضو بریکس هستند و یا 
در آسیا حضور دارند، در رده های دوم تا پنجم اقتصادهای جهان 
جای گرفته اند، گفت: هر چقدر قدرت اقتصادی در کشورهای 
آسیایی پیشرفت می کند، از ابهت، قدرت و عظمت دلار کاسته 
می شود و این امر موجب افزایش نگرانی آمریکا می شود. طبیعتاً 
وارد  آن  به  قرار گیرد و خدشه ای  تأثیر  وقتی دلار هم تحت 
شود، آمریکا یکی از محورهای قدرت و شاید یکی از مهم ترین 

مؤلفه های قدرت اقتصادی خود را از دست می دهد.

وحید شقاقی

تسهیلگریبرایشركتهای
دانشبنیان

برنامه »گفتگوی اقتصادی« رادیو گفت وگو درباره وضعیت 
با  بنیان  اقتصاددانش  ایران در حوزه  جمهوری اسلامی 
دکتر عبدالحسین بهرامی رئیس مرکز راهبری ستادهای 
فناوری  و  علمی  معاونت  بنیان  اقتصاددانش  توسعه 

ریاست جمهوری مصاحبه کرد.

 بهرامی گفت: خوشبختانه به برکت نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران در طول سال های گذشته، کشورمان صاحب 
انسانی متخصص و دانش محوری شده که  سرمایه های 
این سرمایه و زیرساخت می تواند عامل تحرک و  خود 
پویایی اقتصاد دانش بنیان و رونق بخشی به این حوزه 

باشد.
وی افزود: در کنار ظرفیت عظیمی که در حوزه آموزش 
اواخر  حکمرانی  نظام  گزاران  سیاست  شد،  ایجاد  عالی 
انسانی  سرمایه  که  رسیدند  نتیجه  این  به  هفتاد  دهه 
به خودی خود نمی تواند عامل تحرک باشد و لازمه تحرک 
در اقتصاد، کاربردی کردن آموزش ها و پژوهش ها و علم 
نافعی است که از طریق شرکت های دانش بنیان صورت 

می گیرد.

اقتصاددانش  توسعه  ستادهای  راهبری  مرکز  رئیس 
ادامه  ریاست جمهوری  فناوری  و  علمی  معاونت  بنیان 
داد: شرکت های دانش بنیان با تغییر علم به ثروت نقش 
بسزایی در رونق بخشی به روند تولید و افزایش سطح 

بهره وری دارند.

 بهرامی خاطرنشان کرد: پس از شکل گیری معاونت علمی 
این  تکمیل  و   ۹۰ دهه  در  ریاست جمهوری  فناوری  و 
معاونت به معاونت علمی و فناوری و اقتصاددانش بنیان 
در دهه ۱۴۰۰ اتفاقات بسیار مبارک و میمونی در این 
حوزه رخ داد. ما در حال حاضر بیش از ۱۰ هزار شرکت 
دانش بنیان در کشور داریم که مهم ترین نیاز امروز این 
شرکت های دانش بنیان و فن آور بحث توسعه بازار است.

وی با بیان اینکه نمایشگاه »ایران ساخت« امسال با ۲۸۰ 
هزار   ۱۰ از  بیش  عرضه  و  داخلی  تولیدکننده  شرکت 
محصول و خدمت دانش بنیان در نمایشگاه ایران ساخت 
برگزار شد افزود: ما امروز بیش از صد شرکت دانش بنیان 
داریم که می توانند محصولات ساخت ایران را صادر کنند 
و اینها نشان از خودباوری و خوداتکایی جوانان نخبه و 

دانش بنیان کشورمان دارد.

 این مقام مسئول یکی از برنامه های جدی و رویکرد مرکز 
راهبری ستادهای توسعه اقتصاددانش بنیان معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری را بحث به هم رسانی عرضه و 
تقاضا در حوزه محصولات و خدمات دانش بنیان ها عنوان 
کرد و گفت: معاونت علمی در تلاش است که از پروژه های 
رفع نیازهای فناورانه صنایع حمایت کرده و زمینه را برای 
حضور و نقش آفرینی شرکت های دانش بنیان فراهم کند.

 بهرامی با اشاره به اینکه »قانون حمایت از شرکت های 
دانش بنیان« مصوب مجلس شورای اسلامی از اوایل دهه 
نود در کشور اجرایی شد و طبق آمارها حدود ۹۵ درصد از 
این قانون تحقق پیدا کرده است افزود: بر اساس نیازهای 
جدیدی که در شرکت های دانش بنیان و واحدهای فن 
تولید  جهش  »قانون  گرفت،  شکل  استارت آپی  و  آور 
که  شد  مصوب  دهه ۱۴۰۰  اوایل  در  نیز  دانش بنیان« 
این قانون هم نقش بسیار پررنگی در توسعه شرکت های 

دانش بنیان دارد.

 رئیس مرکز راهبری ستادهای توسعه اقتصاددانش بنیان 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: 
تسهیلگری برای عموم شرکت های دانش بنیان باید در 
دستور کار همه وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی کشور 
قرار گیرد؛ چراکه این یک موضوع همگانی است و صرفاً به 

معاونت علمی و فناوری مربوط نمی شود.

عبدالحسین بهرامی

  توحید ورستان
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نشست پرسش و پاسخ فیلم سینمایی »دست تنها« با اجرای 
منصور ضابطیان و حضور امیرحسین ثقفی )نویسنده و کارگردان(، 
علی اوجی )تهیه کننده(،   علی اکبر ثقفی  )تهیه کننده(، مجید 
مظفری، شکیب شجره، نرگس محمدی )بازیگران(، ستاره ثقفی 

)تدوین گر( و سجاد آذری نیا )طراح گریم( برگزار شد.
در ابتدای این نشست، علی اکبر ثقفی، تهیه کننده گفت: این 
فیلمنامه به فضای آثار قبلی امیرحسین ثقفی نزدیک بود. وقتی 

متن را خواندم آن را پسندیدم و تصمیم به ساخت کار گرفتم.
علی اوجی،  تهیه کننده دیگر فیلم گفت: من پیشتر با امیرحسین 
ثقفی کار کرده بودم و دوست داشتم دوباره با او همکاری کنم. 
با امیرحسین ثقفی صحبت کردم و متوجه شدم چند ماهی 
هست که مجید مظفری راکورد خود را برای حضور در این فیلم 
سینمایی نگه داشته است. من هم تصمیم گرفتم در این کار 

حضور پیدا کنم.

انگیزه ها  من  در سینمای  گفت:  کارگردان  ثقفی،  امیرحسین 
بیشتر از بودجه کار می کنند و فیلم هایی که می سازم کم هزینه 

هستند. ما گروه کوچکی بودیم که با دل خود کار کردیم.

مجید مظفری، بازیگر بیان کرد: من خانواده ثقفی را از سی 
سال پیش می شناسم. امیرحسین فرزند سینما است و در سینما 
به دنیا آمد. روزی در دفتر آقای ثقفی به من فیلم نامه ای دادند 
به نام »کوچه ژاپنی  ها« و شروع به مطالعه کردم. متوجه شدم که 
متن بسیار به کاراکتر من نزدیک است و انگار برای من نوشته 
شده است. همیشه تلاش می کنم در نقش های متفاوتی حضور 
داشته باشم و زمانی که دوباره فیلم »دست تنها« به من پیشنهاد 

شد،  بی هیچ فکری آن را پذیرفتم.

امیرحسین ثقفی، کارگردان بیان کرد: من هنگام فیلمسازی 
به دنبال پیام نمی گردم. یعنی سینما برای من جوششی است و 
نه پویشی. چیزی که برای من اهمیت داشت این بود که در فیلم،  

اخلاق به مثابه دیگری تعبیر شود.

سجاد آذری نیا، طراح گریم درباره طراحی گریم در این پروژه 
سینمایی اظهار کرد: امیرحسین ثقفی ، دست عوامل را برای کار 
باز می گذاشت و همراهی می کرد. درنتیجه من توانستم با فراغ 
بال کاری که دوست داشتم را انجام بدهم و به نتیجه مد نظر 

خود برسم.

نرگس محمدی، بازیگر درباره حضور در این اثر سینمایی گفت: 
قبل از کار کردن من در این پروژه سینمایی،  همسرم، علی اوجی 
در »کوچه ژاپنی ها« با عوامل این فیلم همراه بود. من از این 

طریق با گروه آشنا شدم و بعد به کار پیوستم.

علی اوجی،  تهیه کننده درباره حضور نرگس محمدی در فیلم 
گفت: اگر کارگردانی نرگس محمدی را برای بازی پیشنهاد دهد 
من از این ماجرا استقبال می کنم. اما اینطور نیست که حضور او 
را در فیلمی به کسی تحمیل کنم و پیشنهاد حضور او در فیلم 

هیچ گاه از طرف من اتفاق نمی افتد.

شکیب شجره، بازیگر، درباره چگونگی حضور خود در این فیلم 
گفت: زمانی که علی اوجی با من تماس گرفت و گفت فیلمنامه 
برای امیرحسین ثقفی است، من خیلی خوشحال شدم و برای 
گره های  و  نقش  درباره  که  زمانی  رفتم.  او  دفتر  به  همکاری 
فرویدی  که داشت شنیدم، تصمیم گرفتم که در این فیلم حضور 
داشته باشم و غرق در نقش شدم. تلاش من در بازیگری این 
است که هویتی از کاراکتر درون خود بسازم که دیگر شکیب 
شجره رنگ ببازد و مثل نی توخالی اجازه بدهم که نقش در 

من بدمد.
او ادامه داد: من لباس های کاراکتر را از دفتر گرفتم و شروع کردم 
پشت بازار سید اسماعیل،  شروع به کار با گاری کردم تا به نقش 
نزدیک شوم. حدود پانزده کیلو از وزنم نیز کم شد و رفته رفته به 

کاراکتر نزدیک و نزدیک شدم.

امیرحسین ثقفی گفت: سگ ها همگی مرده بودند. شهرداری 
تشکیلانی دارد که جسد این حیوانات را جمع آوری می کند. 
تصویر  اگر  ندارد  اشکالی  گرفتیم.  فیلمبرداری  برای  آن ها  ما 
آزاردهنده باشد زیرا سینما برای من بزک نیست و می خواهم با 

پیش کشیدن تصاویر، پیامی را منتقل کنم.
او ادامه داد: من لباس های کاراکتر را از دفتر گرفتم و شروع 
کردم پشت بازار سید اسماعیل،  با گاری کار کردم تا به نقش 
نزدیک شوم. حدود پانزده کیلو از وزنم نیز کم شد و رفته رفته 
به کاراکتر نزدیک و نزدیک شدم. در هر صورت بازیگری دو بعد 
معنوی و نفسانی دارد. من هم برای بعد نفسانی بازیگری دوست 

دارم سیمرغ بگیرم.

امیرحسین ثقفی درباره استفاده از حیوانات در این فیلم گفت: 

سگ ها همگی مرده بودند. شهرداری تشکیلاتی دارد که جسد 
این حیوانات را جمع آوری می کند. ما آن ها را برای فیلمبرداری 
گرفتیم. اشکالی ندارد اگر تصویر آزاردهنده باشد زیرا سینما برای 
من بزک نیست و می خواهم با پیش کشیدن تصاویر، پیامی را 

منتقل کنم.
او ادامه داد: می توان به نوعی گفت که المان هایی از کارهای قبلی 
من در این اثر نیز هست. موضوع اینجا است که سینما برای من 
مسئله است و برایم کارکردی مثل تراپی دارد. سینمای من 
سینمای خرده پیرنگ است. من از فیلم اولم تا به امروز،  لوکیشن 

برایم از قصه مهم تر بوده است.

ستاره ثقفی، تدوینگر گفت: تدوین این فیلم برای من منحصر 
به فرد بود. خوشحالم که افتخار حضور در فیلم برادرم را داشتم. 
به واسطه شناختی که من از او داشتم توانستم خیلی زود به لحن 

و زبان مشترکی با کارگردان دست پیدا کنم.

امیرحسین ثقفی، گفت: نام فیلم در ابتدا »کبوتر کشی« بود. 
اما به دلیل اصلاحیه هایی که فیلم با آن روبه رو شد نامش را به 

»دست تنها« تغییر دادیم.

مجید مظفری، بازیگر درباره سرمایه گذاری در این اثر گفت: من 
می دانم که امیرحسین ثقفی پای فیلمش می ایستد و زمانی که 
دیدم دغدغه بودجه دارند،  تصمیم گرفتم سرمایه و دستمزد خود 

را در کار بگذارم و بعد از گیشه سهم بردارم.

در  سرمایه گذار  عنوان  با  امسال  من  کرد:  اظهار  اوجی  علی 
بخش خصوصی دو فیلم »دست تنها« و »شوهر ستاره« را در 
جشنواره فیلم فجر دارم. سینمای امیرحسین ثقفی را دوست 
دارم و باوجود این که سرمایه گذاری در این فیلم ریسک است،  
تصمیم گرفتم کمک کنم. دیگر سرمایه گذار این کار به جز مجید 

مظفری،  فریبا نادری است.
او ادامه داد: لازم است که این مسئله را باز کنم که این کار 
ژست نیست. این کار در جهت حفظ سینمای مستقل،  خصوصی 
و غیرفرمایشی است. بازیگران وقتی به دفتر این قبیل از آثار 
می آیند،  طلب دستمزد میلیاردی می کنند و این نادرست است. 
ما باید از بخش خصوصی حمایت کنیم و اجازه دهیم سینمای 

بخش خصوصی نفس کشیده و به حیات خود ادامه دهد.

می شود،  منتشر  سینما  در  که  آماری  گفت:  ثقفی  اکبر  علی 
معمولا از فروش و پرشدن صندلی ها است. سینمای اجتماعی با 
این روش قربانی شده و آثار متضرر می شوند. این روزها به دلیل 
بحث اقتصادی، سینمادار فیلم را انتخاب می کند و پخش کننده 
نیز با آن ها همراهی می کند. باید این موضوع را آسیب شناسی 

کرد.

علی اوجی گفت: اگر »مست عشق« را از آثار اجتماعی که سال 
گذشته پخش شدند حذف کنیم، مجموع فروش آثار اجتماعی 
چیزی در حدود ۱۱۰ میلیارد بود. می خواهم بگویم که حمایت 

ما از این قبیل آثار ضروری است.

دکتر محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
شورای اسلامی با حضور در برنامه »سودای سیمرغ« ویژه برنامه 
در  فیلم ها  داشت:  بیان  فجر  فیلم  جشنواره  سومین  و  چهل 
فرهنگ سازی و آگاهی رسانی به مردم بسیار اثرگذاری بالا دارند و 
می توان از ظرفیت فیلم سازی در بیان ظرفیت های محیط زیست 
و منابع طبیعی کشور و آگاهی رسانی به مردم و فرهنگ سازی در 

این حوزه استفاده کرد.
وی افزود: اگر اطلاع رسانی و فرهنگ سازی در حوزه محیط زیست 
در قالب فیلم باشد مخاطب های بیشتری از حوزه دانش آموزان 
گرفته تا میانسال و بزرگسال خواهد داشت و مطمئناً اثرگذاری 
فیلم بیشتر بوده و افراد بیشتری از اهمیت حفاظت از محیط زیست 

آگاه خواهند شد.
عسگری تصریح کرد: در برنامه توسعه پنج ساله هفتم در موادی 
به توسعه محیط زیست پرداخته شده تا با تغییرات اقلیمی سازگار 
باشد و بتوان عقب ماندگی ها را جبران کرد و هم بتوانیم در قالب 
نقشه راه حرکت کرده و آسیبی که درگذشته افتاد دوباره رخ 

ندهد.
 وی با اشاره به استفاده از ظرفیت کمیسیون کشاورزی مجلس 
در حمایت از فیلم صنم باتوجه به اینکه بحث اهمیت و حفاظت 
از منابع طبیعی و آتش سوزی جنگل ها موضوع اصلی این فیلم 
بود اذعان داشت: حمایت از فیلم صنم نتایج خوبی حاصل شده و 

تأثیر این اثر بر جامعه بسیار می باشد.
فیلم »صنم« فیلمی که دغدغه محیط زیست دارد  

فیلم »صنم« محتوای خوب و دغدغه  اظهار داشت:  عسگری 
جدی  مشکلات  به  و  دارد  طبیعی  منابع  حفظ  محیط زیست 
که به لحاظ خشکسالی ها و بی دقتی ها و حوزه اجرا در حوزه 

محیط زیست و منابع طبیعی وجود دارد اشاره می کند.
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
منطقه زاگرس بانک ژن خانواده تریتیکاله است که بسیار مهم 
می باشد لذا بایستی آتش سوزی ها تحت هر شرایطی مهار شود 
از  برای حفاظت  از ظرفیت های دولتی و مردمی و سمن ها  و 

محیط زیست و منابع طبیعی استفاده شود.
عسگری با تأکید بر ضرورت رفع مشکلات خشکسالی ها ادامه داد: 
همه موظف و مکلف هستند در مسائل زیست محیطی و محیط 

زیستی همکاری و همراهی کنند.

حمایتازفیلمهایبارویكرد
حمایتازمحیطزیست

لزوم حمایت از سینمای اجتماعی

نشست پرسش و پاسخ فیلم سینمایی »شمال از جنوب غربی« 
به کارگردانی حمید زرگرنژاد، عصرامروز، دوشنبه ۱۵ بهمن ماه، 
در چهارمین روز از چهل وسومین جشنواره فیلم فجر با اجرای 
)کارگردان(،  زرگرنژاد  حمید  باحضور  و  مقدسیان  محمدرضا 
حاجی  هومن  دلاوری،  امیررضا  )تهیه کننده(،  مددکار  مهدی 
عبداللهی، مهدی زمین پرداز، امیر آقایی، محمد رسول صفری 

)بازیگران فیلم( و حبیب خزائی فر )آهنگساز( برگزار شد.
در ابتدای این نشست، زرگرنژاد کارگردان فیلم،  از عوامل فیلم 
تشکر کرد و گفت: این اثر با فیلم »بازی خونی« ارتباطی ندارد. 
خدا را شاکر هستم که فیلم جزو آرای مردمی است و مخاطبان 

آن را دوست داشتند.

امیر آقایی، بازیگر فیلم گفت: در ابتدا به منوچهر شاهسواری برای 
دبیری جشنواره خیرمقدم می گویم. چشم امید ما به ساخته های 
متفاوت است. ما سینمایی را بلد هستیم که به آن سینمای 
اجتماعی می گوییم. امیدوارم این آثار دوباره بتوانند جایگاه قبلی 
خود را پیدا کنند و کیفیت جشنواره به فیلم هایی که در آن 

اکران می شود برمی گردد.
او ادامه داد: در جلساتی که با گروه داشتم، ترجیح دادم از میان 
انتخاب هایی که داشتم در این فیلم ایفای نقش کنم. این کاراکتر 

همراه با مخاطب جهان خود و اطرافیانش را کشف می کند.

هومن حاجی عبداللهی، دیگر بازیگر فیلم اظهار کرد: هر بازیگری 
حمید  اعتماد  از  است.  متفاوت  نقش های  در  بازی  علاقه مند 
زرگرنژاد تشکر می کنم که باوجود نقش های کمدی که از من 
دیده بود برای این نقش به من اعتماد کرد. من،  قالبی دارم که 
اگر خودم هم از آن بیرون بیایم، پذیرفتن آن به مخاطب می تواند 
چالش  برانگیز باشد. درنهایت تصمیم گرفتم بدون فکر کردن به 

نتیجه، همه تلاش خودم را برای این نقش به کار بگیرم.

کاراکتر  این  گفت:  بازیگر  امیررضا دلاوری، 
برای من متفاوت بود. در ابتدا این نقش یکی 
از کاراکترهای اصلی فیلم بود. من کار کردن 
با اسلحه را بلد هستم و پیشنهادهای خودم را 
ارائه دادم. اما زمان فیلمبرداری طولانی شد و 
من برای یک نمایش در تهران قرارداد داشتم. 
درمجموع تصمیم بر آن شد که من در همان 
ابتدای فیلم کشته شوم ودر ادامه نیز بعضی از 
عوامل از کار حذف شدند. نتیجه ای که فیلم 
برای من داشت این بود که سینما بی رحم 
است و آدم باید خودش به فکر خود باشد و 

نه به فکر سینما و فیلم!

مددکار گفت: وحشت جنگل، پروژه را گرفت. 
ما در ۲۳ شهر و ۴ استان فیلمبرداری داشتیم 

و در مدت زمان فیلمبرداری،  اتفاقات غیرمترقبه ای چون شهادت 
رئیس جمهور و در پی آن انتخابات را داشتیم. همه این اتفاقات 
روند فیلمبرداری ما را با چالش روبه رو می کرد. همه این ماجراها 

دست به دست هم داد تا کار ما طولانی و سنگین شود.
او ادامه داد: حفاظت از محیط زیست برای ما بسیار حائز اهمیت 
است. انفجارها در پارک جنگلی رویان اتفاق افتاد و همه چیز 
زیرنظر کارشناسان محیط زیست و منابع طبیعی بود. من خودم 
می دهم  انجام  فرهنگی  کار  وقتی  و  بوده ام  جنگل ها  حافظ 

حواسمان هست که محیط زیست آسیبی نبیند.

محمد رسول صفری، دیگر بازیگر نیز اظهار کرد: این فیلم حاصل 
تلاش دویست  نفر است. روند فیلمبرداری این کار بسیار طولانی 
بود و خوشحالم که درنهایت به انتها رسید. به هرشکلی که بود من 

با گروه ماندم و خوشحال هستم که شخصیت »ایرج« خلق شد.

نکاتی  اثر  این  موسیقی  درباره  نیز  آهنگساز  حبیب خزائی فر،  
را بیان کرد و افزود: من در این فیلم نوع جدیدی از ساخت 
موسیقی را تجربه کردم. حجم موسیقی این فیلم زیاد بود و 
باوجود این که تلاش می کنم از استفاده موسیقی زیاد در کار 
پرهیز کنم،  اما در این فیلم به دلیل فضایی که داشت چاره ای جز 
استفاده بسیار از موسیقی نبود. فکر می کنم نتیجه کار،  مطلوب 

شده است.

گفتنی است، این نشست به دلیل بحث میان امیررضا دلاوری 
بازیگر با حمید زرگرنژاد کارگردان به دلیل مشکلات ناشی از 
حذف شدن این نقش در فیلم، درگیر حواشی شد که فضای 

نشست را متشنج کرد.

چالش های یک فیلم در دل جنگل های شمال

انیمیشن»افسانهسپهر«
قصهایازدلافسانههایایرانزمین

جشنواره  
فیلم فجر

مهدی جعفری جوزانی، تهیه کننده با حضور در برنامه »سودای 
سیمرغ« ویژه برنامه چهل و سومین جشنواره فیلم فجر بیان 
داشت: افسانه سپر درباره سپهر، پسربچه ای هشت ساله است که 
به همراه دوست یوزپلنگ ایرانی اش، بابو، وارد یک افسانه باستانی 

ایرانی می شوند.
وی افزود: یکی از نکات جدی فیلم این است که کودک به اهمیت 
خانواده پی ببرد و زمانی که برای نجات خانواده تلاش می کند اگر 

پدر و مادر هم کنار او باشند بیشتر اثرپذیر خواهد بود.
 جعفری جوزانی تصریح کرد: وقتی کاری برای مخاطب نوجوان 
ساخته می شود باتوجه به همراهی پدر و مادرها در تماشای فیلم 
با فرزندان و اینکه مخاطب انیمیشن فقط قشر کودک و نوجوان 
نیستند و والدین هم مخاطب انیمیشن هستند، باید به گونه ای 
فیلم ساخته شود که پدر و مادرها در کنار فرزند از دیدن فیلم 

لذت ببرند.
افسانه  فیلم  اذعان داشت: در ساخت  تهیه کننده سینما  این   
سپهر به این مهم توجه شده و سعی بر این بوده که نوع روایت 
قصه به گونه ای باشد که پدر و مادرها در کنار بچه ها به تماشا و 

لذت بردن از فیلم بنشینند.
وی با بیان اینکه انیمیشن بخش جدانشدنی حوزه بازی و سینما 
است تأکید کرد: انیمیشن قدرت روایتگری و ارتباط با مخاطب 
بسیار زیادی دارد و می توان در حوزه انیمیشن کارهایی ساخت 

که مخاطب با آن ارتباط برقرار کند.
انجام ذائقه سنجی مخاطب کودک و نوجوان  

 عماد رحمانی، کارگردان افسانه سپهر نیز در این برنامه بیان داشت: 
برای اینکه تولید این انیمیشن که مورد قبول و رضایت مخاطب 
باشد از مرحله نگارش ذائقه سنجی و بررسی کارهای مورد اقبال 
مخاطب کودک و نوجوان انجام و در مورد ذائقه مخاطب تأمل و 
فکر صورت گرفته است و حتی در استفاده از صدای صداپیشگان 
سعی شد از صدا پیشگانی انتخاب شود که پیش زمینه ای برای 

این نسل دارند و می توانند به کار عمق ببخشند.
وی افزود: در فرایند قصه هم سعی شده باوجود صحنه های اکشن 
و ریتم بالا، کیفیت تصویر، شکل جدی مباحث موردتوجه قرار 
گیرد که خوشبختانه رضایت مخاطب ها از فیلم افسانه سپر تا این 

لحظه خوب بوده است.
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»رگهایآبی«شخصیت»فروغ
فرخزاد«رادرستروایتنكرده

زهرا اردکانی، منتقد سینما با حضور در برنامه »سودای 
سیمرغ« ویژه برنامه چهل و سومین جشنواره فیلم فجر بیان 
داشت: در فیلم »رگ های آبی« مخاطب با یک زن ضعیف، 
درحالی که  است  مواجه  بی اراده  و  بلاتکلیف  مجنون وار، 
»فروغ  که  است  این  می شناسیم،  فروغ  از  ما  که  چیزی 

فرخزاد« زنی جسور، باهوش و شاعری صاحب سبک است.
وی افزود: فروغ فرخزاد دو وجه متمایز در زندگی خود دارد، 
یک وجه شاعرانگی که زنی شاعره و پیشرو است و شعرهای 
او در زمانه خودش و بعد از خودش قابل توجه است و وجه 
دیگری از شخصیت فروغ فرخزاد زندگی جسورانه و پر فراز 
و نشیب اوست که وقتی فیلم »رگ های آبی« را می بینید 
هیچ کدام از این دوره زندگی »فروغ فرخزاد« نشان داده 

نمی شود.

جای خالی شاعرانگی »فروغ فرخزاد« در فیلم رگ های آبی  
 اردکانی تصریح کرد: در فیلم »رگ های آبی« جای خالی 
جسارت و شاعرانگی فروغ فرخزاد دیده می شود و به جز چند 

سکانس شعرخوانی، شاعرانگی فروغ نشان داده نمی شود.
این منتقد سینما اظهار داشت: در فیلم »رگ های آبی« چند 
بخش از زندگی »فروغ فرخزاد« برای نمایش جدا شده که 
بخش های تاریک زندگی وی مانند مرگ مشکوک وی و یا 
نشان دادن فروغ در تیمارستان است که می توانست نقاط 
روشن و وجوه دیگری از زندگی این شاعر صاحب سبک نیز 

نشان داده شود.
 وی اذعان داشت: فروغ فرخزاد که در فیلم »رگ های آبی« 
نشان داده می شود این قدر زن ضعیفی است که از پس 
زندگی خودش برنمی آید چه برسد که الهام بخش زن امروز 

باشد.

 زن ضعیف و بلاتکلیف فیلم »رگ های آبی« باشخصیت   
فروغ فرخزاد متفاوت است

 اردکانی بیان داشت: شخصیت زن ضعیف و بلاتکلیف که 
در فیلم رگ های آبی نمایش داده می شود باشخصیت خانم 

»فروغ فرخزاد« متفاوت است.
آبی«  »رگ های  فیلم  نمایش  کرد:  خاطرنشان  وی 
روایت  از  نارضایتی هایی  و  نداشته  مثبتی  بازخوردهای 
شخصیت و نحوه بازنمایی »فروغ فرخزاد« و بحث فرمی و 

سینمایی فیلم وجود دارد.

 »چشم بادومی« گفتگوی دو فرهنگ است

نشست فیلم سینمایی »چشم بادومی« با حضور ابراهیم امینی 
)تهیه کننده(،  نسب  نصراللهی  کارگردان(، سجاد  و  )نویسنده 
)مدیر  برازنده  علیرضا  )نویسنده(،  فر  حسام  علی محمد 
فیلم برداری(، رضا رزم )طراح صحنه(، ستایش دهقان و حسین 

رامه )بازیگر( با اجرای سونیا پوریامین برگزار شد.
 ابراهیم امینی نویسنده و کارگردان گفت: در طول فیلم مضامین 
و مظاهر کره ای می بینیم و تفاوت قطعه پایانی این است که ساز 
کمانچه به آن اضافه می شود و نغمه ایرانی آغاز به کار می کند. 
درکل ما نگاه ویژه ای به مسئله بازگشت به خویش در موسیقی 

داشتیم.
وی افزود: برای انتخاب شیراز باید بگویم که معمولاً فیلمسازهای 
اول به سراغ سرزمینی می روند که در آن رشد کردند. همچنین 
فیلم درباره گفتگوی دو فرهنگ است و شیراز جایگاه ویژه ای 

دارد و این گفتگو در شیراز بهتر نشان داده می شد.

 نصراللهی نسب تهیه کننده نیز مطرح کرد: در طول فیلم اشاره 
شد که به چه علت هایی نوجوان قصه به این سمت کشیده 

می شود.

 علی محمد حسام فر نویسنده درباره ارتباط والدین و فرزند بیان 
کرد: تلاش ما این بود که پرداخت درستی داشته باشیم و ما 
به ازای این چنینی را در خانواده ها می بینیم. خانم میترا احمدی 
پژوهشگر کار به ما کمک کردند و گزارش ها، فیلم ها و مستندات 
خوبی در اختیار ما قرار گرفت و تمام این ها به پروسه پژوهش 
کمک کرده بود؛ همچنین مشاوره روان شناسی هم در پروسه 

فیلم داشتیم.

 امینی در ادامه گفت: تمام تلاش خود را به کار گرفتم تا اولین 
فیلم خودم به بهترین شکل ممکن پیش برود. اگر کم وکاستی 

دارد ناخواسته است و قضاوت با شما است.

 ستایش دهقان بازیگر این فیلم نیز بیان کرد: آشنایی قبلی 
این  برای  مقدمه چینی  جا  همان  از  و  داشتم  امینی  آقای  با 

فیلم  این  به  نسبت  و  داشتیم  کار 
احساس خوبی دارم.

 حسین رامه نیز مطرح کرد: ما نسل 
پیچیده ای هستیم و هرکدام علایق 
مسئله ای  موسیقی  داریم،  خاصی 
است که در خیلی از جوان ها دغدغه 
بود و خیلی خوب است که چنین 

چیزی در ایران ساخته شده است.

 ماهور صادق علی بازیگر خردسال 
این فیلم نیز گفت: فیلم ما درباره 
دختری بود که عاشق یک خواننده 
کره ای شد و باعث افتخار بود که در 

این پروژه بودم.

 ابراهیم امینی توضیح داد: فیلم زمینه روان شناختی دارد و وقتی 
چنین چیزی موضوع فیلمی می شود باید ببینیم تا چه میزان 
اصول علمی را رعایت کرده و چقدر به درام پرداخته است. ما 
تلاش کردیم علم را نقض نکنیم و طوری باشد که مخاطب آن 

را درک کند.

 علیرضا برازنده مدیر فیلم برداری فیلم نیز اظهارکرد: امیدوارم 
فیلم را دوست داشته باشید. با ابراهیم امینی بسیار صحبت 
کردیم و به نظرم فیلمی است که در بستر رئال، سورئال است، 
تلاش کردیم به این شکل پیش برویم؛ ولی اینکه چقدر موفق 

بوده ایم را نمی دانم.

 کارگردان این فیلم مطرح کرد: مطلوب ما این است که والدین و 
نوجوانان فیلم را ببینند و از تماشای آن لذت ببرند، اما مخاطب 

اول را والدین می دانم.

 رضا رزم طراح صحنه نیز گفت: فیلم بسیار سختی بود و ما 

پنج استان را جستجو کردیم تا توانستیم لوکیشن را پیدا کنیم. 
درواقع این فیلم کلاژی ست از موقعیت که تلاش کردیم از نظر 

ذهنی و واقعیت، باورپذیر باشد.

یک  از  داد:  توضیح  فیلم  این  موضوع  درباره  امینی  ابراهیم   
پژوهش اینترنتی به سوژه رسیدم. مطلبی را دیدم و اولین جرقه 
در ذهن من زده شد. همیشه برای من اصالت با درام است و 
این فیلم باید دراماتیک می بود تا باورپذیری در آن اتفاق بیفتد.

 علی محمد حسام فر نیز گفت: فیلمی ساختیم که فکر می کنم 
بسیار سخت و ویژه بود؛ چون شبیه هیچ فیلم دیگری نیست.

 سجاد نصراللهی نسب در پایان این نشست بیان کرد: کیفیت 
پخش صدا و تصویر سالن واقعاً خوب نیست. درباره فیلم خودمان 
هم بگویم که ما واقعاً با شرایط جوی بسیار سختی کار را پیش 

بردیم و فیلمی برای مردم ساختیم.

محمود کریمی، کارگردان فیلم »بچه  مردم« در گفت وگو با 
»فرهیختگان«: من معتقدم فیلم نامه کاملًا منسجم بود که اگر 
این نبود آن را اصلاح می کردیم. ما بارها فیلم نامه را بررسی 
کردیم و مشاوران زیادی آن را تحلیل کردند. به هرحال همه  
سلیقه ها را نمی توان راضی کرد. در واقع شاید برای مخاطبی 

این حجم از چگالی قصه، ریتم و تمپو خیلی جذاب نباشد. 
هیچ کس از تیم »خندوانه« در این پروژه حضور نداشت. حتی 
من به دلیل شلوغی دوستانم در کار نتوانستم از آن ها در این 

پروژه استفاده کنم. 
یکی از سکانس های موفق این فیلم مواجهه  مادر و پسر است.

بود که  و گوهر خیراندیش صحنه  ای  ابوالفضل  بغل کردن 
واکنشی مخاطب نسبت به آن نه از روی عبور از یک خط 
قرمز، بلکه ناشی از اجرای درست و باورپذیری آن صحنه بود. 
ما شاهد لحظه ای واقعی از احساسات یک نوجوان ۱۸-۱۷ 
ساله بودیم که در موقعیتی خاص و حساس، واکنشی طبیعی 

نشان می دهد. 

بارهافیلمنامهرابررسیکردم
تانتیجهخوبباشد

جشنواره  
فیلم فجر

با اجرای  نشست پرسش وپاسخ فیلم سینمایی »اشک هور« 
منصور ضابطیان و حضور مهدی جعفری )کارگردان(، مجتبی 
الوند  تورج  ثامری،  رضا  افشار،  رویا  )تهیه کننده(،  فراورده 
)مدیر  ابراهیمی  وحید  )تدوینگر(،  مولایی  میثم  )بازیگران(، 

فیلم برداری( و حبیب خزائی فر )آهنگ ساز( برگزار شد.
مهدی جعفری، کارگردان گفت: بیشترین چالش ما دست وپنجه 
نرم کردن با چالش های غیرمنتظره در فرایند تولید است. باید 
تاریخ معاصر، طبیعی  بزرگ  بگویم که درباره شخصیت های 
است که آثار متفاوتی با زاویه نگاه های مختلف ساخته شود. 
این فیلم به مقطع پس از شهادت این شهید بزرگوار می پردازد.

فراورده، تهیه کننده بیان کرد: من از همکارانم که »اسفند« 
را ساختند تشکر می کنم. حتی امیدوارم گروه دیگری درباره 
عملیات خیبر نیز کار بسازند تا ما درباره این شهید بزرگوار 

سه گانه ای از آثار سینمایی را داشته باشیم.

وحید ابراهیمی، فیلم بردار بیان کرد: من این اثر سینمایی را 
بسیار حسی و شهودی فیلم برداری کردم. دوست داشتم لحنی 
پیدا کنم که نزدیک به فضای ذهنی کارگردان باشد. امیدوارم 

که در این مسیر موفق عمل کرده باشم.

مهدی جعفری اظهار کرد: ما شانس استفاده از چند گروه از 

بازیگران را داشتیم. از بچه های تئاتری 
بگیر که سابقه کار در سینما نداشتند 
شده  شناخته  بازیگرانی  همین طور  و 
کمک  ما  به  فیلم  در  حضورشان  که 
برای نقش کوچک دیگری  کرد. رضا 
در فیلم انتخاب شده بود؛ اما در نهایت 
به شهود خود اعتماد کرده و او را برای 

این نقش در نظر گرفتم.

بازیگر نقش شهید علی  ثامری   رضا 
خوشحالم  خیلی  گفت:  نیز  هاشمی 
که در این فیلم ایفای نقش کردم. این 
اولین کار حرفه ای من در حوزه سینما 
نتیجه  از  امیدوارم که مخاطب  است. 

نهایی بازی من راضی باشد.

 تورج الوند دیگر بازیگر گفت: حرف زدن به زبان عربی خیلی 
سخت بود و من سعی کردم از آواسازی برای این کار کمک 
بگیرم. ضمن این که بازی کردن شصت سالگی شخصیت برای 
من به اندازه ای چالش برانگیز بود که حتی خواستم از حضور در 

کار انصراف بدهم که مهدی جعفری نظرم را تغییر داد.

 رویا افشار، بازیگر نقش مادر شهید نیز بیان کرد: ترجیح من 
این است که هنگام ایفای نقش به درونیات شخصیت نزدیک 
شوم. در این فیلم با خیال راحت کار کردم؛ چون تسلط آقای 
جعفری به نقش از خود من حتی بیشتر بود. اما چالش برای 
من خود خانواده شهید هاشمی بود. نگران این بودم که قدرت، 
درک و فهم این را دارم که رنجی را که مادر خانواده همچون 
لباس برای سال ها تن کرده است را به تن کرده و آن را درک 

کنم یا نه؟ امیدوارم که موفق شده باشم.
داستان  دادیم،  شهید  که  روزی  از  بگویم  باید  داد:  ادامه  او 
تراژدی مادران شهید نیز برای ما دردآفرین بود. من همواره 
به  دلخراش  اتفاقات  این  نتیجه  که  بودم  موضوع  این  دنبال 
کجا ختم خواهد شد. تمام تلاشم را به کار می بندم تا تصویر 
حقیقی گذشته را پیش بکشم؛ بلکه از این طریق بتوان تأثیری 

هرچند کوچک در تغییر آینده داشته باشم.

 میثم مولایی، تدوینگر این اثر سینمایی افزود: چالش جدی 
برای ما روایت ۲۲ سال فرایند در یک روز خاص است. این 
برای  است  زمان  با  بازی  اصلی اش  مبنای  که  روایت  گونه 
تدوینگر می تواند چالش ایجاد کند. می دانستیم این فیلم باید 
تأثیر عمیق حسی بر مخاطب بگذارد و بازی با زمان نیز درست 

پیش برود. امیدوارم موفق شده باشیم.

 جعفری گفت: هدف یا مضمون این فیلم شناساندن شخصیت 
شهید علی هاشمی نبود. شخصیت این عزیزان به قدری بزرگ 
و پیچیده است که می توان چند اثر سینمایی و سریال از آن ها 
ساخت. اما ما تلاش خود را کردیم تا رابطه مادر و فرزندی 
روایت  را  فرزند  و  مادر  مرثیه جدایی  و  بکشیم  تصویر  به  را 
کنیم. بخشی از مطالعات و مراودات ما با خانواده کمک کرد تا 
همدلی حسی با روایت ایجاد کنیم و بتوانیم دو خاطره ای که 
مادر این شهید بزرگوار برایمان نقل کرده را عین به عین در 

فیلم بازسازی کنیم و درنهایت به این شکل از روایت برسیم.

 او ادامه داد: من مستندی درباره شناسایی ژنتیکی شهدای 
برای  راه  فهمیدم که مطمئن ترین  بودم.  تماشا کرده  گمنام 
مادر  است.  فرزند  با  پدر  و  مادر  دی ان ای  تطبیق  شناسایی 
شهید هاشمی اما چون باورداشت که پسرش باز خواهد گشت، 
رضایت به آزمایش نمی داد که درنهایت باتوجه به داستانی که 

در فیلم تماشا کردید رضایت او جلب شد.

حبیب خزائی فر، آهنگ ساز درباره موسیقی فیلم توضیح داد: 
موسیقی  کردیم  تلاش  نیست.  سروصدا  پر  خیلی  فیلم  این 
شود.  استفاده  فیلم  در  موردنیاز  مواقع  در  تنها  و  به اندازه 
باید بگویم ترانه لالایی عربی که مادر می خواند نیز قطعه ای 

موسیقی است که ما آن را مستقیماً در فیلم استفاده کردیم.

 جعفری بیان کرد: مهم ترین مخاطب این فیلم برای ما خود 
خانواده شهید هستند. تمام تلاش خود را به کار گرفتیم که 
که  خوشحالم  کنیم.  تصویر  را  فرزندی  و  مادر  اصیل  رابطه 

خانواده او از اثر نهایی راضی بودند.

مرثیه ای از فراق 22 ساله مادر و فرزند

زهرا اردکانی
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ما نسل پیچیده ای هستیم و هرکدام علایق   
در  که  است  مسئله ای  موسیقی  داریم،  خاصی 
خیلی از جوان ها دغدغه بود و خیلی خوب است 

که چنین چیزی در ایران ساخته شده است.

فحش دادند، سنگ انداختند و رفتند همین؟! 

یکی  همچنان  فدراسیون ها  انتخاباتی  مجامع  برگزاری 
برگزاری  که  طوری  به  است،  ایران  ورزش  چالش های  از 
انتخابات فدراسیون های شطرنج و پزشکی ورزشی به فاصله 
یک روز هم با حواشی زیادی همراه بوده و برخی از نامزد ها 
تهدید به شکایت کرده اند، تا جایی که احتمال ابطال آنها 
دور از انتظار نیست. مجمع انتخابات فدراسیون شطرنج روز 
یک شنبه برگزار شد و پس از یک سال و نیم بلاتکلیفی، 
شادی پریدر به عنوان رئیس جدید از مجمع رأی اعتماد 
گرفت. با این حال سیدکمال جوانمرد یکی از نامزد های این 
انتخابات، صراحتاً از شکایت به مراجع قضایی سخن گفت. 
روز گذشته نیز انتخابات فدراسیون پزشکی ورزشی برگزار 
شد؛ از شش نامزد تأیید صلاحیت شده تنها غلامرضا نوروزی 
و سعید کاظمی در مجمع حضور داشتند که کاظمی نیز 
قبل از شروع انتخابات انصراف داد. رامین طباطبایی، ابراهیم 
خادم، سیدرضا میرابوطالب و کرم الله علیمرادی چهار نامزدی 
هستند که برگزاری مجمع روز گذشته اعتراض داشتند و 

قرار است شکایت شان را از مراجع قانونی پیگیری کنند. 
این چهار نامزد معترض حتی بیانیه ای اعتراضی نیز خطاب به 
وزیر ورزش منتشر کردند: »تأیید صلاحیت نامزد ها و ارسال 
دعوتنامه به آنها جهت حضور در مجمع انتخاباتی روز شنبه 
صورت گرفته و این بدان معناست که به پنج نامزد انتخابات، 
تنها یک روز کاری جهت انجام تبلیغات و رایزنی با رؤسای 
هیئت ها فرصت داده شد. این در حالی است که هنوز شبهات 
وارده در موضوع بازنشستگی دکتر نوروزی نیز به قوت خود 
باقی است و در صورت ابطال این مجمع انتخاباتی عجولانه 
از سوی نهاد های قانونی، متأسفانه این اصرار و تعجیل در 
سرمایه  و  بیت المال  اتلاف  باعث  صرفاً  انتخابات  برگزاری 
کشور در این شرایط سخت اقتصادی و تحمیل هزینه های 

هنگفت )بابت ایاب و ذهاب و تهیه بلیت هواپیما، اسکان و 
اقامت ۳۱ رئیس هیئت استانی در تهران و مخارج برگزاری 

مجمع( بر اقتصاد و ورزش کشور گردیده است.«
بحث  سر  بر  ورزشی  پزشکی  نامزد های  اصلی  دعوای 
بازنشستگی غلامرضا نوروزی است. رئیس فدراسیون مدعی 
۳۴ سال خدمت است و مخالفانش مدت زمان خدمت او را 
۳۶ سال می دانند. اسبقیان، معاون قهرمانی وزیر ورزش به 
این مسئله واکنش نشان داد و گفت: »هر اعتراضی را حق 
می دانیم و مورد بررسی قرار می دهیم. کاندیدا ها می گفتند 
از دانشگاه  آقای نوروزی ۳۶ سال سنوات دارد. بررسی ما 
علوم پزشکی این بود که ۳۴ سال خدمت دارد و بازنشسته 
نیست.« نوروزی که برای سومین دوره متوالی بر صندلی 
ریاست فدراسیون پزشکی ورزشی تکیه زده هم قرار است 
اعتراضات را از طریق مراجع قانونی پیگیری کند: »درباره 
ادعا های برخی دوستان از طریق مراجع قانونی، پیگیر این 
مسائل خواهم بود. هر سندی دارند به مراجع قانونی ببرند 
و از طریق این مراجع پیگیری کنند. اعضای مجمع افراد 
فرهیخته ای هستند و من مجدداً از آنها عذرخواهی می کنم. 

قطعاً اهانت های انجام شده را پیگیری خواهم کرد.«

زنان ۲۰۲۶    ملت های  جام  میزبانی   ،AFC اعلام  با 
به استرالیا رسید و ازبکستان هم میزبان دوره بعدی این 

مسابقات در سال ۲۰۲۹ خواهد بود.
مسابقات مقدماتی از ۲ تا ۱۴ تیر ۱۴۰۴ برگزار می شود   

و تیم های ملی چین، کره جنوبی، ژاپن، ۳ تیم برتر دوره 
قبلی و استرالیا به عنوان میزبان سهمیه مستقیم حضور در 

جام ملت ها را کسب کرده اند.

میزبانیاسترالیا
درجامملتهایزنانآسیا

مصاحبهکریستیانورونالدوباادوآگیره:

واضحه که لیگ MLS ضعیف تر از لیگ عربستانه. بعضی از   
مردم چیزایی میگن که اطلاعاتی راجع بهش ندارن.

زندگی در عربستان سعودی؟ حقیقت اینه که من دو سالِ   
دیگه اینجا می مونم و از این تجربه لذت می برم.

شهرت؟ تقصیر من نیست که مشهورترین هستم؛ این بخشی   
از زندگی منه. من هیچ وقت آرزو نمی کنم که مشهور نباشم و 

کسی منو نشناسه. این چیزیه که امکان پذیر نیستش.
می کنی؟    تمرین  سالگی   ۳۹ سن  در  همین جوری  هنوز 

موضوع تعهد و اشتیاقه. من هنوز که از خواب بیدار میشم، میخوام 
برم سر تمرین و بازی کنم. مثلِ قبله؟ یه کم کمتر، اما هنوز 

احساساتی هستم. اشتیاق همیشه وجود داره.
من بهترین بازیکن تمام دوران هستم و اعداد و ارقام اینو   

ثابت می کنن.
جوون    مرد  این  مراقب  مادرید:  رئال  هوادارای  به  خطاب 

)امباپه( باشین. اون خیلی خوبه و بازیکن بزرگی میشه. رئال 
مادرید باید به اون کمک کنه و ازش محافظت کنه. شکی نیست 

که اون خوشحالی زیادی رو برای هوادارا به ارمغان میاره.
اگه جای امباپه بودم، به شیوه ای بسیار شبیه به بازی خودم   

در پست مهاجم بازی می کردم.

شیوا نوروزی

یک هوادار کور شد، یکی هم به کما رفت؛ اینها تلفاتی است 
که فعلًا از بازی پرسپولیس و تراکتور به جا مانده است. اصلا 
هم تفاوتی نمی کند که مربوط به کدام طرف ماجرا هستند، 
پرسپولیسی یا تراکتوری بودنشان هیچ فرقی نمی کند، مهم این 

است که آدم بودند. 
البته گویا این مهم فقط برای مردم مهم است، چون رسانه ها 
که هنوز مشغول آتش ریختن روی احساسات دو طرف هستند 
و مسئولان هم انگار می پسندند که اوضاع اینگونه باشد. عصر 
یک شنبه آقایان جلسه گذاشتند تا روند بروز اتفاقات را بررسی 
کنند، اما نتیجه آن این شد که خطاب به دو تیم گفتند این 
کارهـا بد است و نباید انجـامـش دهید! رسـانه ها هم که فاز 
عشق مادر و تعصب برداشته اند و هنوز با روح و روان یک طـرف 
ماجـرا بازی و اینقـدر تحـریکش مـی کنند که واکنش نشـان 

دهد و تیتر برای آنها درست کند. 
به زعم آقایان هیچ اتفاقی رخ نداده است، اصلًا مهم نیست یکی 
کور شده و یکی به کما رفته، فقط این وسط یک نکته باقی 
مانده و آن اینکه چطور در خصوص برخی بازی ها به سرعت 
برق و باد جلسه انضباطی تشکیل و حکم هم صادر می شود، 
از  )بیش  تلفات  این همه  با  بازی خاص  این  در خصوص  اما 

۳۰ نفر مصدوم به ادعای آمار های خود آقایان( هیچ دستوری 
صادر نمی شود و حتی از محرومیت خاطیان هم حرفی به میان 
نمی آید. اگر تماشاگری باید محروم شود، چرا محروم نمی شود و 

اگر مدیری باید پاسخگو باشد، چرا نیست. 
همین سکوت شائبه برانگیز به آتش اختلاف و حواشی بیشتر 
از قبل دامن می زند. همه می دانیم که هر مشاجره و دعوایی یک 
طرف متهم دارد و یک طرف قربانی با درصد بالا و پایین، اینجا 
هم همه چیز مشخص است، اما چرا اتفاقی رخ نمی دهد؟ چرا 
حکمی صادر نمی شود تا حداقل همه متوجه شوند نمی توانند 
بیایند و به اسم یک بازی فوتبال کم ارزش هم فحاشی کنند، هم 
سنگ پرانی، هم خسارت به بیت المال بزنند و هم بروند، حالا اگر 
یکی کور شد مهم نیست، دیگری هم اگر به کما رفت خب مقصر 
خودش بوده، می خواست به ورزشگاه نرود، می نشست خانه پای 

تلویزیون و بازی را می دید. 
اتفـاقات بازی پرسپولیس و تراکتـور مطمئناً تکـرار شـدنی 
حـالا  از  تیم  دو  طـرفـداران  که  می کنیم  تصـور  اصلًا  است. 

منتظـر بازی فصل بعد هستند. 
منزه  و  پاک  برتر  لیگ  تیم های  بقیه  که  می کنیم  تصور 
هستند از این رفتارها، اصلًا یادمان می رود که چه سر هایی در 

شکسته  دیگر  ورزشگاه های 
کور  چشم هایی  چه  و  شده 
پرسپولیس  اصـلًا  شده، 
روزگار،  بد  تراکتـور  یا 
تمـاشاگـرانشان فحـاش ترین 
باشد،  فـوتبال؛  هـواداران 
است  این  کار  حداقل  پس 
که این فحـاش ها را جریمـه 
کنید. این سنگ پران هـا را که 
مشخص  کاملًا  تصـاویرشـان 
است، دستگیر کنید. چرا این 
کار با وجـود گذشت نزدیک 
به دو هفتـه انجـام نمی شـود؟!

لیزرانداز  که  است  چگونه 
ساعت   ۲۴ ظرف  فولاد آره نا 
اما  می شود،  دستگیر 
سنگ انداز های آزادی همچنان 

در تهران و تبریز برای خودشان جولان می دهند. 
سکوت این روز های کمیته اخلاق و کمیته انضباطی فوتبال 

مهر تأییدی است بر فحاشی و ضرب و جرح در ورزشگاه ها، 
سکوتی که به خاطیان چراغ سبز نشان می دهد که هر کاری 

دلتان خواست می توانید انجام دهید.

شکایت بازی نامزد ها پس از انتخابات!

از آن    اگر خودم هم  قالبی دارم که   من،  
بیرون بیایم، پذیرفتن آن به مخاطب می تواند 
گرفتم  تصمیم  درنهایت  باشد.  برانگیز  چالش  
بدون فکر کردن به نتیجه، همه تلاش خودم را 

برای این نقش به کار بگیرم.

فریدون حسن


